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Felmentés-kinevezés
któber 14-én a vállalat Központjában megtartott 

igazgatótanácsi ülésen a nyugalomba vonuló 
Tóka Jenő vezérigazgató utódául Varga Mi

hály műszaki vezérigazgató-helyetest nevezték ki. Az 
I ipari miniszter kinevező okiratát Czipper Gyula ipari 
! miniszterhelyettes olvasta fel és adta át Varga Mihály- 
! nak. Az igazgatótanácsi ülésen részt vett dr. Bányi 

Pál, az MSZMP Baranya Megyei Bizottságának első tit
kára, Hosszú Mihály, az Ipari Minisztérium személyze
ti és oktatási főosztályvezetője és dr. Pintér József mi
nisztériumi főtanácsos.

Interjú
a miniszterhelyettessel

Az új vezérigazgató kinevezése alkalmából vállalatunknál járt Czipppr Gyula ipari miniszterhelyettes, akit arra kértünk, hogy lapunk számára az alábbi kérdésekre adjon választ.
— Melyek azok a legfon

tosabb' tennivalók, vagy 
újabb feladatok, amelyekre 
az új vezérigazgató, illetve 
a vállalatvezetés figyelmét 
fel kívánja hívni?— Alapvető feladat a vállalat gazdálkodási, pénzügyi helyzetének javítása. Ennek érdekében:— A termelési szerkezet változtatásával, műszaki, munka- és üzemszervezési intézkedésekkel, a munkaerő ésszerű átcsoportosításával el kell érni, hogy a fajlagos termelési ráfordítások .fokozatosan csökkenjenek. A geológiai adottságok és ezzel összefüggő bá- nyászkodási körülmények körültekintő mérlegelése alapján a termelést a kisebb ráfordításokat igénylő megoldások irányába kell terelni. Tovább kell korszerűsíteni és fejleszteni az ércfeldolgozás előkészítési, hidrometallurgiai folyamatait' és mielőbb tisztázni kell a gazdaságosnak mutatkozó ritkafémek előállításához szükséges termelési, Piaci feltételeket.— A műszaki-fejlesztési tevékenységet abban az irányban kell továbbfejleszteni, hogy a vállalat eddigi fennállása alatt elért

műszaki-tudományos eredményeket, termelési tapasztalatokat és módszereket, valamint a keresetkiegészítéssel felszabaduló munkaerőt felhasználva az eredményes melléktevékenységeket fokozni lehessen. Hatékony intézkedéseket kell tenni, továbbá gazdaságos melléktevékenységek feltárására és megvalósítására.— Határozott lépések szükségesek a hatékonyabb létszámstruktúra kialakítására, elsősorban az alacsony vájvégi létszám fokozására. Ebből kiindulva felül kell vizsgálni a vállalat és az üzemek irányításának szervezetét, létszámát és megfelelő követelményszintek felállításával, szigorú létszámgazdálkodási elveket követve, azokat korszerűsíteni kell. Az üzemekbe ' részletes vizsgálat alá kell vonni az inproduktív létszám alakulását és intézkedéseket kell tenni annak csökkentésére.— Törekedni kell a Szovjetunióval eddig kialakult műszaki-tudományos együttműködésben rejlő előnyök még hatékonyabb kihasználására. Fokozni kell a népgazdaság részére előnyös anyagok, eszközök Szovjetunióból történő importját és arra törekedni, hogy a vállalatnál történő felhasználásukkal a vállalati gazdálkodást eredményesebbé tegyék.
Vállalták - teljesítették
Kaszöszöntjük az éves tervüket október 15-ig 
teljesítő szocialista brigádokatfejtési csapat, vezetője: Mayer Márton ;69-es vágathajtó csapat, vezetője: Nagy Károly; 72-es fejtési csapat, vezetője: Ambrus Zoltán; PH—4-es fúrós szocialista brigád, vezetője: Csörnyei Tibor.

V. SZ. BÁNYAÜZEM6-os vágathajtó csapat, vezetője: Adóm Ferenc; 14- 
III. SZ. BÁNYAÜZEM ég fejtési csapat, vezetője:Gál György; 34-es fejtési 27-es fejtési csapat, veze- csapat, vezetője: Gál Sán- fője: Katona Zoltán; 64-es dór.

— Közvéleményünkben 
nagy a nyugtalanság válla
latunk jövőjével kapcsoT.it- 
.ban. Szükség van-e ránk? 
Teljes leépítésre, vagy viszi 
szafejlesztésre kerülhet-e 
sor? Milyen koncepcióról 
tudja tájékoztatni kollektí
vánkat?— Közösen, a vállalattal vizsgáljuk azokat a termelési alternatívákat, amelyeknek alapvető célja az, hegy a termelés költségei csökkenthetők legyenek. Ezek között az alternatívák között teljes leépítési változat nem szerepel, ilyen változatot nem vizsgálunk.— A 'vállalat jövőjével kapcsolatban szeretnék arra az összefüggésrendszerre rámutatni, amelyik a MÉV tevékenysége és a paksi atomerőmű tevékenysége' között van. Ha széips ös szefüggésrendszerben vizv . gáljuk a kérdést akkor amikor a hazai uránbányá szatról beszélünk, akkor bej széni unu kell a paksi atomerőműről is. A paksi atomerőmű erőműrendszerünknek jelenleg a leggazdaságosabb létesítménye, 30 százalékkal olcsóbban termelnek ott villamos energiát, mint amennyi a magyar erőműrendszernek az átlagos termelési költsége. Tehát nagy nyereséggel, nagy haszonnal működik. Ezt mindenképpen figyelembe kell vennünk altkor, amikor a magyar uránbányászat jövőjéről beszélünk. Ezért is mondtam azt, hogy olyan alternatívát nem vizsgálunk, amelyik az uránbányászat teljes leépítését szolgálná. Viszont nagyon fontos feladat — ebben a vállalatnak jelentős aktivitásával számolunk, ami a mai gazdasági helyzetünkben is elengedhetetlen követelmény —, hogy olyan termelésszerkezetet alakítson ki a vállalat, a bányászaton kívüli, úgynevezett melléktevékenységet úgy szervezze, hogy ezzel a vállalati költségek csökkenthe-. tők legyenek.

— A bányásztársadálom 
erkölcsi-anyagi megbecsü
lése az elmúlt időben na
gyon megromlott. Elvesztet
te a társadalomban munká
jával kivívott rangját és 
sorozatos támadások cél
pontjává vált. Hogyan lát
ja ön e kérdést?— Szeretnék hivatkozni arra a beszédre, amit Grósz elvtárs a bányásznapon elmondott, amiben ő megerősítette, hogy az ország vezetése tisztelettel be'csüli a bányamunkát. Nagyon nyomatékosan utalt arra, hogy a bányamunka megbecsülése, a bányászok megbecsülése nem nélkülözheti azt- a tevékenységet, ami a bányászat hatékonyságának, gazdaságosságának fejlesztésére vonatkozik.— Szeretném elmondani, a bányamunka becsülete, a bányászok becsülete meg

van, meg is lesz hosszútávon. Közös '..hitinkánk az, hogy amikor . ebben- - megnyilatkozunk, akkor , ezt megerősítsük mindenhol. Vannak sajnos olyan megnyilvánulások, talán kevésbé az uránbányászatra, .hanem inkább a szénbányászatra, hogy' a szénbányád szat válságágazat. Határozott véleményem, hogy nem a bányászat egésze van v.ál- válságban, hanem vannak bányavállalataink, amik nagyon' nehéz, gazdasági _ helyzetbe kerültek,,
— Köszönjük a nyilatko

zatot. ;
Veress- Tamás Cser György montázsa

nagy októberré emlékéivé
Beák László, az MSZMP KB tágja

A nagy októberi szocialista forrada-. 
lom századunk korszakot formáló tör
ténelmi fordulója, amely1, .az emberi . 
társadalom fejlődésének soha nem lá
tott perspektíváját nyitotta meg. A 
nagy októberi szocialistái forradalom 
századunk 'szinte minden alapvető vf-. 
Jágfolyamatát előre ler.díiatte. E forra
dalomban gyökeredzik a , gyarmát&áii-' 
tás elleiii harc. Október kiindulópontja 
volt az évszázad során dfibontakozó 
nagy nemzetközi eröviszsny-eltöíődás-" 
nak is. Maga a burzsoázia úgyszólván 
azonnal megértette, hogy a kapitaliz
mustól gyökeresen eltérő,; minőségileg^ 
új társadalom van születőben. Nem vé
letlen, hogy a polgárháború nehéz évei
ben 1918. és 19ÍJ1. között tizennégy, a 
világháborúban már kimerült tőkés 
ország kormánya szükségesnek, sőt 
a legsajatosabb érdekének tartotta, 
hogy intervenciós csapatokkal is Támo
gassa az ellenforradalmi erőket. Mind
hiába. Lenin tudatában volt, ho’gy az 
októberi forradalom világtörténelmi 
hatásának kulcsa és abszolút feltétele 
maga a szovjet hatalom fennmaradása.

Hetvenegy év alatt sokszor rendkí
vüli próbatételektől, fájdalmaktól kí
sérve, a lehetőségek és a körülmények 
szorítása által is befolyásolt üteiúben 
bontakozott ki a szocialista tartalmú, 
új típusú szovjet társadalom. A párt’ 
által konkrét célokban megfogalmazott 
eszményekért a történelem áldozatot 
hozott és gigászi erőfeszítéseket' tett. 
A dolgozó milliók alkotó munkája 
eredményeként épült fel — történelmi- 
leg viszonylag rövid idő alatt — a szo
cializmus • komplex gazdasági, 'társadal
mi, politikai és kulturális bázisa, s vált 
világhatalommá a Szovjetunió.

Ez az erő számos területen védte meg
ás vitte előbbre az emberi haladás 
egyetemes ügyét és napjainkban is őr
zője a világbékének, amely záloga a 
civilizációnak, és a civilizációnk fenn
maradásának. A béke, a világbéke meg
őrzése nélkül elképzelhetetlen az. em
beriség továbbfejlődése.

Az emberiség régi álma,, a szocializ
mus eszménye: a fegyvermentes, világ 
azonban még nem valósulL njeg. Egy
re erősebb a felismerés, az atomfegyve
rek korában a háború megengedhe
tetlen, annak nem lenne győztese, a 
társadalmi rendszerek harcának békés 
versenyben kell eldőlnie, az egész ha
ladó világ, a szocialista közösség or

szágainak sorába mii'is támogatjuk a 
Szovjetunió .békefelhíyását, kezdemé
nyezéseit, a nemzetJéöiÁ -biztonságot 
erősítő lépéseit. 1 , •' ; , J :.

A nagy .október forradalmi tapaszta
latai az azóta eltelt hetvenegy év nagy 
és .jelentős eredmények szilárd, funda
mentumul, alapúi szolgálnak, újabb tet
tekhez, a társadalom továbbfejleszté
séhez. Az embereket, különösen a -po
litizáló közvéleményt a hetvenegy év
vel . ezelőtt történt világ jelentőségű ese*- 
mény számos kérdésé változatlanul 
foglalkoztatja,
i Az érdeklődést alapvetően a mai fe
ladatokhoz való viszony motiválja. Az 
emberek elméleti, ideológiai fogódzókat 
keresnek abbéli meggyőződésük racio
nális tartalommal való megtöltéséhez, 
gazdagításához, hogy a szocializmús 
eszményeit megőrizve, képes a mai 
kornak feladatait megoldani, működő- 
képességét magasabb szinten és pers
pektívát mutatva, fenntartani...............

Á nagy október mának szóló üzene
tét az SZKP XXVII. icongresszusa oly 
módon fogalmazta ;níog, hogy program
jában — a fejlődés' megtorpanásának 
bizonyos "tényét is fegisztrálva’tár
sadalom" átépítését, a kor követelmé
nyéihez igazodó komplex átalakítást, 
termelő erőinek és termelési viszonyai
nak ' forradalmian radikális fejleszté
sét tűzte ;ki célul. A Szovjetunió kom
munistái 'ma erőteljes küzdelmet foly
tatnak az akadályozó tényezők eltávo
lításáért, a szocialista demokrácia fej
lesztésével, a „nyíltság”, a társadalmi 
nyilvánosság szerepének erősítésével. 
Ez -újszerűségénél, nagyságrendjénél 
fogva forradalmi jelentőségű vállalko
zás, szükségképpen és természetszerű
en „húzóerőt” jelent a szocialista vi
lágrendszer egészére.

A folyamat kibontakoztatása és to
vábbvitele — miként Mihail Gorba
csov, az SZKP főtitkára beszédében 
hangsúlyozta — a jövőben is nagy fe
ladatot. jelent. Országunkban nagy ér
deklődés kíséri az SZKP lépéseit, hisz 
mi is hasonlókra szántuk el magunkat, 
ha módszereink különböznek is,

A lenini örökség alkotó alkalmazása 
napjainkban azt igényli, hogy a kor 

> kihívására válaszolva adjon útmutatást 
a gazdaság, a társadalom előtt álló* fe
ladatok megoldásához. Ehhez ina is 
eleven erőforrás a nagy október példá
ja.
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„A párt bizalma nélkül 
nem tudunk tevékenykedni”

Szocializmustr 
de másképp
Nagy jelentőségű országos küldöttértekezletre készül a 

Kommunista Ifjúsági Szövetség. A novemberi székes
fehérvári tanácskozás elsősorban arra hivatott, hogy 
elősegítse a tömegszervezet megújulását. Ennek kap

csán nyilatkozott lapunknak Hágenthurn József, a KISZ KB 
Intéző Bizottságának tagja.
— A legutóbbi központi bi- és az ehhez szükséges eszköz- 

zottsági ülésünkön megtárgyal- rendszer megteremtését. Integ- 
tuk azokat a vitaanyagokat, rálódást, az egységes áruterme- 
amelveket az országos értekez- lő világgazdaságban. A terme
iét elé terjesztünk. — mondja lési szerkezet korszerűsítését, 
Hágenthurn József. — A há- a jövő megalapozásához, az ok
rom dokumentumtervezet közül tatás átfogó reformját, 
a legegységesebb fogadtatása — Véleményünk szerint az li
ánnak az előterjesztésnek volt, jóság részvétele nélkül nincs 
amely a párt ifjúsági szerveze- kibontakozás. Az ifjúság külö- 
tének platformjára tett Javas- nősen érdekelt a reformokban, 
latot A politikai programter- Legfőbb feladatunk, hogy küzd- 
vezettel és a szervezeti élettel JUnk azokért a társadalmi, po- 
kapcsolatos anyagok kérdésé- litikal feltételekért, amelyek 
ben a KB-Ulésen nem sikerült között ez a reformérdekeltség
egységre Jutni.

— Sok tehát a tennivaló, kü
lönösen *a két utóbbi dokumen
turajavaslat megszerkesztésé- zük, hogy a közélet fő folya- 
ben, de változhat a KISZ plat- matalt befolyásoló belső viszo- 
formjával kapcsolatos előter- nyálban is megújuló párt által 
jesztés Is. Ennek címe: Szocia- vezetett —J*'------
lízmust, de másképp. Azt vár
juk tőle, hogy megszűrje a 
tagságot. Ez a keret elegendő 
lehet arra, hogy valaki el tud
ja dönteni, hogy ehhez a gon- támogatunk, amely az elmúlt 
dolfcodáshoz, ehhez a szervezet- évtizedek hibáinak terheit nem 
hez altar-e kapcsolódni, vagy kizárólag a holnap generáció
sén!. Ez a gondolkodás meg jára akarja hárítani, s amely
fogja válogatni a mostani KISZ- 
tagságunkat, és 
hogy még a KISz; „noiauava- 
rából" is verbuválna tagokat. 

— Mit Is tartalmaz tehát ez
a platformtervezet: Azt, hogy tatoknak a politikában tanulá- 
jobb, hatékonyabb, emberibb si és cselekvési teret, közös ér
társadalmat akarunk, olyat, dekrenden alapuló összefogást 
amely teljesítményre készteti kínálunk. Ehhez Információkat, 
és gazdagítja, szabaddá teszi a fórumokat, nyilvánosságot
polgárait. Ez a társadalom a adunk.
jövőre tekint, gazdaságilag ha- — Tagjainktól azt várjuk, 
tékony, működési módjában de- hogy támogassák közösen kla- 
mokratikus értékén becsüli a lakltandó politikánkat, álljanak 
tudást és a szakszerűséget. Tá- ki céljaink mellett. Olyan szer- 
mogatja a tehetség klbontako- vezetet teremtünk, amelynek 
zását, az önmegvalósítást. Ezek működése demokratikus, átte- 
azt hiszem az ifjúság alapvető kinthető, tagjai által ellenőriz-
érdekel

— Nekünk az az elsőrendű 
célunk, hogy egy egységes szőciaUsta “pUtfiFimíí műitől. a Pa7‘al-
hatékony gazdaságban, és de- el ’ Páitirá-
mokratlkus társadalomban él- nyl,áf* ívni
IQnv — A part bizalma nélkül nem
- Szellemi elődeinknek te- '“?unk„és1 ü akar“nk *«' 

kintiük fty cffész niRSvur tör- vékcny kcdni. Szervezetünk u tóneISS “rogr^sziót. Sbeleér7ve P** J>«Üsági szervezete a párt- 
a munkásmozgalmat és a hala-
dó polgári demokratikus moz- Esyüttmukodesünk a közös
ealmak'iL A társadalmi folya- stratégiai célokra, a párt ve- gairaaaau n. larsauoinii iiuya „Tömnének elfogadásáramatök meeértAe aianiának a zet<í szerepének mar^LstB társadalomkritikai és támogatására épül. Készt ve- 
Sódízert tartjuk szünk a P“rt PoU‘Mt*J*nak ala-

1 Meggyőződésünk hogy Wtásában, elfogadjuk, képvisel- 
nlncs vils^út A magyar ŰZ Jük “ Pár‘ Irányvonalát, az azt
sadalom nem fordulhat vissza nonti*Z hiznttöíe^^tározatn'kLV 
ái sztálini elveken felépülő bü- ponti bizottsági butározRtokzt, rokrátíkusanVkXonto.l“o«tár- r«szt vállalunk a megvalósltás- 
sadalomirányltás felé, de nem DO1,
indulhat el a kapitalizmus visz- K?z'i„tien P^rtirányítás nél- 
szaállitása felé sem. Eev szó- °“al ó?*> dolgozunk. ígyszaállitása felé sem. Egy szó 
cialista elvekre épülő társadal-
mi gazdasági modernizáció lé- P’^szerveketoi éltért
nyegének az alábbiakat tartjuk. a"í|i« v ", ‘„sí?‘ííiwfjté’. g.t
A társadalmi tulajdon clsődle- ,
gességének betartását, de ugyan- Kritikáját es mi sem mondunk 
akkor új, nagyobb hatékony
ságot biztosító formáinak meg 
teremtését az állami közösségi£ magántulajdon “szaö^ölÖtt ea
garanciákkal védett működését. KJSJ-tagság véleménye, együtt- 
A piaci viszonyok kialakulását “ moídStta légííí-’

tűi Hágenthurn József. N. G.

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 

Kisdaróczi János 
Szerkesztő: 

Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

7633 Pécs. Hajnóczy u. 35. 
Telefon: 15-851

Vállalati telefon: 33-53 
Kiadja:

a Baranya Megyei 
Lapkiadó Vállalat

Felelős kiadó:
Bodó László 

Kiadóhivatal:
7601 Pécs, Hunyadi út 19. 

Telefon: 15-000

MEV Nyomda 
7633 Pécs,

39-es dandár út 19.
Felelős vezető:
Sperczel János

Megjelenik kéthetenként 
Előfizetési dfj egy évre: 

55,20 Ft 
Előfizethető: 

a szakszervezeti 
bizalmiaknál 

Ny-623-4

szocializmus melletti elven 
politikai erővé, cselekvéssé for
málódhat. Hivatásunknak érez-

társadalomalakitási 
gyakorlatban felelős, önálló 
szerepet vállaljunk.

— Az ifjúság megnyerésének 
ára van. Csak olyan politikát

a nagyobb teljesítményt nyúj 
szeretnénk, tóknak valódi elérhető távlatot 

kínál, lakást, állást, egyéni bol
dogulást.

A hozzánk csatlakozó fia-

hető.
— Alapvető fontosságú, hogy 

meghatározzuk miként kívá-

szervezeteink adott kérdések
ben a pártszervekétöl eltérő

le a pártot érintő elvszerü kri
tika jogáról.

— Ismétlem, ez csak egy tér

Szélesedő pártdemokrácia
Lapunk július elsejei számában cikket közöl

tünk „Szélesedő pártdemokrácia” címmel, mely az 
MSZMP KB 1987. november Xl-el határozatának, a 
párt szervezeti keretei átformálásának helyi el
képzeléseit foglalta össze. Alábbi cikkünk ehhez 
szól hozzá. Várjuk az olvasóink további vélemé
nyét.

Előrehaladásunk feltételei. Napjainkban már 
senki előtt sem hagy kétséget, hogy legfontosabb 
feladatunk a kibontakozás, a gazdaságban szük
ségszerűen végbemenő eszközváltás, a fejlett or
szágokhoz történő felzárkózás. Ez nehéz feladatnak 
tűnik, aminek végrehajtásához nemcsak anyagi 
alapra van szükség, hanem az ezt segítő és ellen
őrző jó politikai légkörre is.

Ezen a téren igen lassú, nehézkes a változás 
mind országos, megyei vagy városi szinten. Ügy 
tűnik, vannak olyan vezetők, akik arra várnak, 
hogy valaki bejelenti, tévedés történt, vissza min
dent a megszokott útra.

Az embereket ma hihetetlen tömegű információ 
éri, köztük sok új, szokatlan, részben vagy telje
sen ismeretlen, vagy rosszul ismert ideológia. Ez 
a helyzet Igényli a politikai vitát, az élő véle
ménycserét, s mivel a párttagság, a tisztségviselők 
vannak az első vonalban, ők igénylik legjobban a

segítséget a gondolkodás kialakítására, változására.
Ma egyre többször, egyre sürgetőbben merül fel a 

kérdés, hogyan politizáljunk, a véleménycserében 
meddig mehetünk el, hol a vita politikai, ideoló
giai határa, mennyire tágan értelmezzük a plura
lizmust. A régi, leegyszerűsített, sőt vulgalizált té
telekre épülő oktatás oda vezetett, hogy egy egész 
nemzedék leszokott a vitáról, megtanult jól ad
minisztrálni, csiszoltan előadni. Sem a szintentar- 
tás gazdasági nyűge, sem a párttagság, sem a tár
sadalmi kontroll nem késztette őket önálló állás- 
foglalásra, élő politizálásra. Nem csoda hát. hogy 
a kibontakozási program az országos pártértekezlet 
történései, az elmúlt időszak sok változása sokkoló 
hatást váltott ki. Többen kiléptek a pártból és so
kan várakozó álláspontra helyezkedtek. A társada
lomban felerősödött a politizáló kedv, mely alap
vetően pozitív folyamat, de túlzásoktól, szélsősé
gektől sem mentes. Vannak, akik nyíltan a pártot, 
a párttagokat hibáztatják sok helytelen lépésért, a 
megélhetési gondokért.

A feladat adott. Nem szabad megvárni, amíg 
minden felmerülő kérdésre választ tudunk adni. 
Olyan politikai légkört kell a pártnak teremteni, 
mely segíti a népgazdaságunk megerősödését, fej
lődését. Rézműves Tibor nyugdíjas

„Módszerem 
a wíta...Sok szó esik mostanában a propagandamunkáról. A propagandisták sem a leg- irigyeltebb emberek közé tartoznak a nehezebb gazdasági helyzetben. Munkájuk nehezebbé vált, több energiára van szükség, a „meggyőzés” terén.Miben látják a változást az elmúlt évhez viszonyítva? Miben látják a kiutat, mi az a többlet, amit nyújtani kell az idei oktatási évben ?Ezekről faggatom Debre- 
czeni Pétert, az Anyag- és áruforgalmi főosztály egyik legaktívabb propagandistáját.

— Péter, mióta vagy pro
pagandista?— 1975 óta dolgozom a propaganda területén, a pártban és a szakszervezetben. 1984-től 1987-ig elvégeztem a marxista egyetem speciális propagandista szakát.

— Mondanál pár szót er
ről a tagozatról? Mennyi
ben volt kísérleti?

— A propagandisták jobb felkészítése érdekében 1984- től a hároméves képzés keretén belül egy kísérleti osztály indult. A lényege az volt, hogy első évben a filozófia, mint általános alapozó tantárgy szerepelt, emellett retorikával, oktatáselmélettel és különböző oktatásmódszertani témákkal is foglalkoztunk.— A második és harmadik évben komplexen foglalkoztunk a tananyaggal, a filozófia, a politikai gazdaságtan és a tudományos szocializmus kérdéseit az adott korszakba helyezve együttesen tárgyaltuk.
— Az elmúlt oktatási évek 

tapasztalatai?— A 13 évnek tükrében a biztosított anyag tartalma óriási fejlődést mutat, egyrészt az embereket érdeklő kérdésekre gyorsabb válasz érkezik a propaganda anyagokban, másrészt nagyobb lehetőséget biztosít a propagandistának, hogy figyelembe tudja venni a hall-
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István aknától a szakszervezeti mozgalomig
Pironkodva

Debrcczcni Péter propagan
distagatók felkészültségét, végzettséget.

— Mit tartasz a mai pro-' 
pagandista fő feladatának?— Módszerként a vitát tartom célravezetőnek, itt a propagandista feladata arra irányul, hogy egy-egy lényeges kérdéskört kiragadva arra irányítsa a hallgatóság figyelmét. Á kérdéskört körbejárva megpróbáljon közös nevezőre jutni.

— Tapasztaltál kézzel fog
ható eredményt munkád
ban?— Úgy érzem, hogy sikerült a hallgatókban a kérdéskörök dialektikus megközelítését erősíteni.

— Az idei propagandaév?— Az eddigi úton kívánok továbbhaladni, tudatosítani azt, hogy a gazdasági, a filozófiai kérdések és a tudományos szocializmus gyakorlatilag egy dialektikus egységet alkot és minden kérdést ennek tükrében kell vizsgálni.
Rudolf Lászlóné 

Csöndör László felvétele

A szakszervezeti tisztségviselők tájékoztatása, továbbképzése talán sosem volt fontosabb, időszerűbb, mint napjainkban, hisz változó világunk és a mozgalmi munka javításának szükségessége magasszintű követelményeket támaszt mindannyiunkkal szemben.Ezért is volt furcsa, hogy október 6-án, a Központ tanácstermében alig néhá- nyan gyűltek össze arra az előadásra, melyet Szőke 
Attiláné, az SZMT titkára tartott időszerű politikai és ideológiai kérdésekről.Pedig az előadó, amellett, hogy számos érdekes — még a sajtóban sem megjelent — információval szolgált, behatóan elemezte az ország jelenlegi helyzetét, kitért azokra a tendenciákra, törekvésekre, amelyek megismerése nélkül aligha képzelhető el a poliT tikai tisztánlátás.Ezt megelőzően azonban 
dr. Roisz Ándrásné, a vszb munkatársa ismertette annak a közvéleménykutatásnak az eredményét, amelyet az István-aknai bányászsztrájk megítélésével kapcsolatban végeztek.Ismeretes, hogy az emberek többsége nem. vonta kétségbe a munkabeszüntetés jogosságát. És azóta bizony itt is, ott is (igaz kis üzemekben) hallottunk sztrájkokról.Ez persze nem lehet megoldás. Az á nagyfokú átalakulás, amely előtt a gazda
Párttaggyülés a Kutató
mélyfúró üzemben

A demokratizmus kibontako
zásának újabb forrásával talál
kozhatunk az egyesülési és gyü
lekezési jogszabály tervezet 
megjelenésével.

Az emberi szabadságjognak, 
úgy tűnik, nagyobb teret bizto
sítanak, mint bármikor az elő
ző évek során. A jog és a nyílt
ság megférnek egymással — 
ezt kitűnően bizonyította dr. 
Monori Ferencnek, a megyei 
pártbizottság osztályvezető-he
lyettesének előadása után ki
alakult vita.

Most már jogunkban áll nyíl
tan kérdezni: Mit jelent ma a 
szocializmus? Nem lenne-e cél
szerű a mai modern ember fel
fogásában újraértékelni, felül
vizsgálni.

A pártkongresszus óta vissza
visszatérünk egy-egy „elcsépelt
nek” tűnő témára, de választ 
mindig arra keli adni, ami leg
jobban foglalkoztatja az embe
reket, és annyiszor, ahányszor 
megkérdezik. Például a szocia-

ság áll, Viszont aligha lesz zökkenőmentes. Ez pedig kihat a politikára is.Szőke Attiláné a reformkor nagyjai közül Eötvös Józsefet idézte: Országunk jelen helyzetben nem maradhat. A változás olyan szükséges, hogy bizonyítani sem kell.Nos, ez aligha vitatható. De mi akkor a járható út? Nyilvánvalóan egy új szocializmus, egy új szocialista modell megteremtése lehet a cél. Ezt az utat keressük, ezt célozzák a reformok és elkerülhetetlenné vált a politikai intézményrendszer átalakítása is. Tisztázni kell egyebek közt a szakszervezet helyét, szerepét.Olyan szakszervezetekre van szükség, amelyek a dolgozók igényeinek, elvárásainak szellemében tudják képviselni az emberek érdekeit.
N. G.

•
Érdemes lenne elgondol

kodni azon, mi az, ami ma
napság komoly érdeklődés
re tarthat számot? Ha már 
a legidőszerűbb idcilógiai, 
politikai témák megvitatá
sára is (egy ekkora válla
latnál) csupán egy tucatnyi 
szakszervezeti tisztségviselő 
gyűlik össze, megmosolyog
ni való csoportosulást al
kotva a nagytanácsterem
ben, az nagyon szomorú. 
Pironkodni is kellene emi
att, de nem azoknak, akik 
ott voltak.

lista pluralizmus kérdése. A 
kormány és a pártszóvivők ha
tározott válasza, hogy egy párt 
esetén is megvalósítható a szo
cialista pluralizmus, sokakat 
nem győz meg, nem hisznek 
benne.

Felvetődik a „politikai ellen
zék” ' fogalma — a két vagy 
több párt mellett — melyek 
szintén a szocialista demokrá
cia szabályai szerint működné
nek — nem a tőkés társadalmat 
óhajtván visszahozni. Csupán 
felhívnák a figyelmet az elkö
vetett hibák kijavítására. Nem 
szabad beleesni ismét abba a 
csapdába, hogy az újraértéke
lés, önmagunk felűlbírálata ak
kor hangozzék el, amikor már 
gazdasági csődbe jutott az or
szág. Nem vagyok hivatva el
dönteni, hogy ezzel már együtt 
jár-e a politikai csőd is?

Mivel a gyülekezési törvény- 
rendelet társadalmi vita alatt 
van, így párttagjaink bizonyos 
módosításokat javasoltak: pél
dául a rendezvények megtartá
sának időpontját öt nappal elő
re be kell jelenteni! Ez szük
ségtelen, hisz ez az Idő elegen
dő arra, hogy egy rendezvény 
programját egészen más irány
ba tereljék. Miért kell enge
délyt kérni? Miért nem elegen
dő a bejelentés a tanácsi szer
veknél?

Sajnos vannak még olyan ag
gódó vélemények a gyülekezési 
törvény tervezetéről, hogy a 
nagyobb szabadság e téren 
anarchikus veszélyeket rejt...

Az egyesülési törvénykezésnél 
pedig az igazi gazda a bíróság 
legyen, ne ruházza át a jogot.

Nem akarom részletezni to
vább a taggyűlés napirendi 
pontjait, de meg kell említe
nem: az alapszervezet megsza
vazta a vállalati pártértekezlel 
megtartását. Bár személyi kül
döttek kérdésében nem döntött, 
javaslat hangzott arra vonat
kozóan — Mi legyen a „tar
solyba?” —, amit mi viszünk 
oda! Számoljunk be az eddig 
végzett munkáról, őszintén nyi
latkozva róla.

Ezt helyeslem, de szeretném 
azzal zárni, hogy ml, fiatalok 
inkább azt szeretnénk már tud
ni, mi lesz a jövőnkkel? In
kább olyan, előre vivő Javasla
tokat vigyünk abba a tarsoly
ba, amelyek enyhítik a döcög
ve újraéledő reform okozta — 
bérből élőket, nyugdíjasokat é< 
sok gyermekes családokat súj
tó — terheket. Van tűrőképes
ségünk, ezt tudom, de van aki
nél ez csak vékony cérna
szál ...

Bertáné H. Emiik
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körültekintő munkaival

Gazdálkodásunk javítása érdekében
gyre gyorsuló és váltizó mindennapjainkban — 

végre — e kicsiny hazában is felismerték, hogy 
az eredményes gazdálkodáshoz nem elegendő 

csupán a munkaidő ledolgozása. Több kell ennél, sok
kal több. Az eredményes gazdálkodás — többek között 
— ma már nem nélkülözheti az előrelátást, a jó szer
vezést.Tulajdonképpen erre az alapigazságra is kerestük a választ Érdi Krausz Gábor

nál, a szervezési és . számítástechnikai osztály vezetőjénél.
— Egyetért ezzel?— Egyetértek, bár azzal helyesbítenék, hogy az előrelátást és jó szervezést semmilyen gazdálkodás nem nélkülözheti és ez nemcsak a mára vonatkozik. Napjaink fő gondja — országos szinten is —, hogy ezt az alapigazságot meglehetősen elfelejtették. Hozzáteszem azonban, hogy a szervezés mindenkor egy intenzív fejlesztés alapkövetelménye, amely- akkor nyer igazán teret, amikor az egyéb utak már nem nagyon járhatók és az egyéb források már bedugultak. Tetszik, vagy nem tetszik, de a magyar- gazdaság ma ebbe a korszakba lépett. Olyan kényszerpályára kerültünk, amikor számos, korábban nem alkalmazott módszert és intézkedést kell foganatosítani mind országosan, mind vállalati szinten.
— Milyen termelésbővítő,

termelékenységnövelő, ön
költségcsökkentő szervezési 
intézkedések történtek a 
vállalatnál a közelmúltban?— Máris szeretném leszögezni, hogy a vállalat minden tevékenységét bizonyos fokú szervezés hozza létre. Szerveznek mindazok, akik a legkülönbözőbb munkákat megtervezik, akik a munkákat irányítják és azok is, akik a munkát végrehajtják. Hangsúlyozom, hogy sikeresen és eredményesen, hiszen a vállalat 21 év óta minden évben teljesítette a tervét. A termelésbővítő, vagy termelékenységnövelő és önköltségcsökkentő intézkedések mindig az igényeknek megfelelően történtek korábban is és a közelmúltban is. Elég, ha csak az önjáró technika bevezetésére, a korszerű, de olcsóbb biztosítási módszer elterjesztésére, az anyag- gazdálkodás és a hulladék- hasznosítás fokozódó eredményességére utalok. Mindezek nagymértékben járultak hozzá a közelmúltban már gyorsan növekvő gazdasági nehézségek ellensú

lyozásához és a vállalat eredményességének biztosításához.
— Milyen intézkedések 

vannak jelenleg folyamat
ban és mi várható a közel
jövőben?— 1988—89-ben nagyobb változásokkal kell szembenézni. Az ország gazdasági helyeztének romlása, a pénzügyi kormányzat határozott szigorodása vállalatunkat is jelentős mértékben érinti. Még nem történt meg a Tervgazdasági Bizottság és ennek kapcsán a kormányzat állásfoglalása vállalatunk gazdálkodását illetően, de az már biztos, hogy a szigorítások jelentősek lesznek és ezekre csak nagyon sokoldalú, nagyon gondos és nagyon körültekintő munkával tudunk választ adni.— Milyen elképzeléseink lehetnek, milyen intézkedéseket hozhatunk a közeljövőben? Feltétlenül szükséges a gazdálkodásunk javítása. Ezt elérhetjük bizonyos fokú leépítéssel, nem kellő eredményt mutató területek leválasztásával, nagyobb arányú létszámcsökkentéssel. nagyon erős pénzügyi szigorításokkal. Azonban elérhető úgy is, hogy megszüntetés helyett megpróbálunk több lábon állni, minél szélesebb körű nyereséges melléktevékenységet

folytatni. Ebben az esetben a létszámcsökkentést is lehetséges legnagyobb rész. ben a természetes lemorzsolódással — nyugdíj, rehabilitáció stb. — megoldani. Lehetségesnek tartjuk az olyan összevonások elvégzését, amelynek alapján a ma még számos helyen külön végzett munka központosítható és így a létszám egy része felszabadítható. Természetesen az ilyen területeken lesz a legnagyobb szerepe a gépesítésnek. Megvizsgáljuk részvételünket olyan közös vállalatokban, amelyek a közeljövőben esetleg nem tudnak kellő eredményt felmutatni. És mindenképpen törekszünk arra, hogy termékeinket minél szélesebb körben megismerje a világ és ezek eladásával komoly anyagi haszonra tegyünk szert.— Vállalatunknál az elmúlt évtizedekben rendkívül komoly szellemi erő és még talán ennél is nagyobb tapasztalat és akarás gyűlt össze. Jó magyar szokás szerint azonban igazából csak akkor lépünk, ha erre kényszerítenek. Meggyőződésem, hogy ez az idő most itt van és az is meggyőződésem, hogy a vállalat tud és fog is tenni megfelelő lépéseket létének, eredmé-
(Folytatás az 5. oldalon)

László József szakvezető vájár a lafcttás fúrógéppel. 
A hátérben Hajku Mihály szakvezető látható.

Csöndör László felvétele

A fejtésre „ítélt” 
feltöréshajtók

Végezzük 
a dolgunkat...— Feltöréshajtó csapatról kellene írnod — szólnak—, a 65-ös igen jó .. . Nézem a táblán a száraz teljesítményadatokat: 106, 242, 141 százalék. Jövedelemadó teljesítmény-visszatartás... ugyan kérem!Vajon miféle erőfeszítés, szorgalom van a puszta számok mögött — gondolom —, mikor az V. sz. bányaüzem 4. szintjének III. körlett csapatához gyalogolok.

Szilágyi Béla magas, Kos- suth-szakállas, szókimondó fickó. Bocsánat, csapatvezető vájár. Födő József alacsony, mokány, segédvájár. Szemmel láthatóan jól kiegészítik egymást.— Két éve dolgozunk együtt. Már szavak nélkül tudjuk mire van szüksége a másiknak odafent. A feltöréshajtás nagy fegyelmet, mérettartást, precizitást igényel — mondja Szilágyi Béla.
— Ügy tudom, nem volt 

még balesetetek.— Nem. Még nem volt. Odafigyelünk és akkor nincs gond.
— A fizetésetekkel meg 

vagytok elégedve? — ve
tem közbe.— Megbecsülnek bennünket.— Az egyik társunk mondta: A bőrünk árát adóztatják.Ezen egy darabig elvitatkoznak.— Sokan irigylik a váj- végi jövedelmeket. Különösen azok, akiknek fogalmuk sincs milyen idelent. Csak azt tudom mondani, hogy mindig van felvétel. Jöjjenek! — mondja Szilágyi Béla.— Nézd, tisztességesen dolgozni kell, akkor nincs gond. Mi ketten a dolgunkat végezzük! Amrik

Leszállás előtti pillanatok, anyagleadás közben. Csöndör László felvétele
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Az urnák üzenete

Temetnek minket. Temetik a bányászatot, 
vagy legalábbis valami nagy, mély süly- 
lyesztőt ásnak, amelynek kupakjául egy ha

talmas békaülepet szánnak, de lehet, hogy még ezt 
is van aki sajnálja tőlünk.

Legalább is ilyen érzése támad az embernek, ha 
a bányászattal, az energiatermeléssel kapcsolatos 
újságcikkek között tallózik. Eme irományok között 
ma már tanpéldának számít az a műremek, amely 
az Üj Tükör egyik szeptemberi számában látott 
napvilágot „A tárnák üzenete” címmel.

A cikk írója — nyilván gazdag szakmai tapasz
talatokkal felvértezve, személyes benyomásoktól 
vezérelve — egyebek közt azt fejtegeti, hogy egy 
piros lámpánál is legalább olyan veszélyek lesel
kednek az emberre, mint a bányában.

Egyébként meglehet, de én például szerencsére 
még sosem ültem az ő kocsijában. Lehet, hogy 
hosszú életű leszek?

Ma már egyre gyakrabban hallom a bányászok
tól, hogy dőreség (ennél persze markánsabban fo
galmaznak) másfél kilométer hosszan kimeszelni a 
vágatot, fölszórni az utat gyöngykaviccsal, ha egy 
magasrangú vendég érkezik.

Menjen csak azon az úton, mint azok, akik nap 
mint nap csak arra mehetnek. Talán könyebb lesz 
döntenie majd az útkeresésnél. Segítenek is neki. 
Mert a bányász már csak ilyen ...

Persze — és ez már az én véleményem — kár 
itt magasrangú vendégre várni, hisz fehér hollót 
sem láttunk már évek óta. Kár;

Ráadásul, mint azt manapság egyre inkább hal
lani, idén augusztusban csak azért sikerült az or
szág adósságállományát jelentősebb mértékben nö
velni, mert odaát az óceán túlsó partján visszakozt 
fájtak az itteni bányászsztrájk miatt. Állítólag...

Hiába, no! Ott sem hülyék a bankárok. Én nem 
vagyok pénzember, de még én sem volnék haj
landó például az iparszerkezet átalakítási kötvé
nyeimmel lengyel, vagy például dél-afrikai vállalko
zásokba invesztálni. Ezekben az országokban 
ugyanis a bányászok gyakorta sztrájkolnak.

Mauritánia, Togo, vagy a Pitcairn-szigetek, az 
igen! Ott van értelme befektetni! Az utóbbiban 
feltehetőleg egyáltalán nincs bányászat. Az 1975-ös 
adatok szerint hatvanhéten élnek ott és ami nem 
is olyan elhanyagolandó körülmény — az említett 
szigeteken bélyeget is kibocsátanak.

Szóval tárna ide, urna oda, mindig van miben 
reménykedni. Még bélyeggel a homlokunkon is. 
Nem igaz?

Nógrádi Gábor

Amikor a III. sz. bányaüzem 2 A szintjén a lift nagy döccenéssel megállt, síri csend és sűrű sötétség fogad minket. A bányának ezt a térségét, amelyet néhány éve még fejtési csapatok népesítették be, ma már nem művelik. A termelés egyre inkább a keleti akna térségére helyeződött át, ahol az 50-es csapat is dolgozik.Enyhe túlzással — mióta világ a világ — ez a kollektíva feltöréseket hajtott, ám most — amikor minden kiló ércre szükség van — fejtésben dolgoznak.Az egylétrás feltörés alatt 
Urszuly Sándor csillés szorgoskodik és van is látszatja, hisz példás rendben sorakoznak az anyagok. Szinte patikai tisztaságot találunk.Fent a főkamrában márdübörög a fúrógép, elkészült már a feltörés is, László

József szakvezető még sincs rózsás hangulatban.— Leginkább ezen a vetőn lennénk már túl — mutat körbe. — A geológusok azt mondják, tíz méter hosszan harántoljuk majd. Olyan a kőzet, ha a műszak elején kopogózni kezdek, nyugodtan csinálhatnám siht végéig, nem fogyna el. Talán kopogózó vassal sem menne rosszabbul a jövesztés, mint robbantással.
— Miért, mekkora fogás- 

mélységgel dolgoznak?— Negyven centis lyukakat fúrunk a robbantáshoz. Jó, ha 10—12 csillét hoz egy lövés és. bár a vető miatt csökkentett a szakirányunk. ez elég kevés.— Főként három embernek — bólint rá Hajku Mi
hály szakvezető, aki egyébként tartalékba jár. — Nemsokára végzünk a fúrással, de hol van még a műszak vége, mert csak akkor robbanthatunk. Két ember ide untig elég lenne.

— Mégis hárman vannak.— Igen, de mit tehetünk — mondja László József. — Levonult a szabadságolási hullám, ma már más a gond mint nyáron. Akkor alig volt kit telepíteni, most viszont szerencsére vagyunk elegen.
— Látom, lafettás fúró

géppel dolgoznak.— Igen, már régóta azt használjuk.
— Ha a vető tízméteres, 

akkor bizonyára rövidesen 
átdolgozzák magukat rajta.— Igen, még néhány lövés és azt hiszem túl leszünk a nehezén. Aztán majd a visszafejtésnél meglátjuk. Mi ugyan a feltöréshajtáshoz szoktunk hozzá, jobban is szeretjük, de azt hiszem a fejtés is menni fog. Mennie kell, ha már ezt kaptuk feladatul — mondja végezetül a szakvezető.

Nógrádi Gábor
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Éjszakai gyakorlat

1. A Szolgáltató üzem több 
dolgozója azt kérdezi, hogy 
a Hőerőmű—Baromfifeldolgozó 
üzemhez közlekedő M88 jelzé
sű autóbuszon egy vonaljegy 
ára miért 8 forint?A kérdésre dr. Kiss Ele
mér, a Pannon Volán üzem- igazgatója válaszolt.— Azért, mert céljárat. Mint minden M jelzésű busz közvetlen munkásjárat, amire összvonalas bérletet kell váltani.

2. A álálom keleti lakótele
pen lakó Szolgáltató üzemi 
dolgozók nagyon várják a köz
világítás bekapcsolását, mivel 
az üzemi próba már megvolt.A problémára Ács László, a DÉDÁSZ üzemkiviteli és közvilágítási csoport déli ki- rendeltség műszaki ügyintézője válaszolt.— A terület műszaki munkálata* — egy másik területtel együtt — folyamatban van. Amint a kivitelező üzemeltetésre átadja a hálózatot, azonnal bekapcsoljuk a közvilágítást, de
Ajánló

Az év hátralevő részében több 
érdekes programot kínál a 
Ságvári Endre Művelődési Ház 
fotóköre. Nagy várakozás elő
zi meg a színesdia-pályázat őszi 
fordulóját, melyet a vállalat fo
tózást kedvelő érdeklődői szá
mára írtak ki. A diasorozatok 
mellett egyedi diák is indítha
tók. A pályázat kötetlen témá
jú, a rendezők szívesen fogad
ják az útifilmeket, egyéb soro

Nők a közéletben

Huszár Gyuláné tanácstagEgyre gyakoribbá válik az utóbbi időben, hogy a közéleti munkában a gyengébb nem képviselőivel találkozhatunk. Most egy tanácstagot mutatunk be közülük. Huszárné Babinecz 
Ilonát, az Ércdúsító üzem adminisztrátorát.

— Ilike, mióta dolgozik 
üzemünknél?— 1981-ben kerültem az Ércdúsító üzembe és egyben a vállalathoz, azóta dolgozom adminisztrátorként, jelenleg a szakszervezeti bizottságon.

— Mióta tanácstag?— 1985-ben választottak a 81-es választókerület egyik tanácstagjává, tudomásom szerint az üzemi pártbizottság javaslatára.
— Mit gondol, miért ja

vasolták erre a megtiszte
lő feladatra?Ilike válasza szerényen a nem tudom volt. Látszott rajta nem akarja magát dicsérni, éppen ezért az illetékesektől kértem véleményt. ók kiemelték ügy

határidőt nem tudok mondani.
3. A KISZ-információból: Az

V. sz. bányaüzem fiatal dolgo
zói a következő kérdéseket ve
tették fel: Szentlőrincen mikor 
várható egy bevásárlóközpont 
felépítése? A Tüzéptől arra 
kérnek választ, hogy szénféle
ségekből lcsz-e választékbővü
lés?A kérdésekre Balaskó 
Istvánná, a megyei tanács kereskedelmi osztály vezetője és Lajkó János, a TÜ- ZÉP szervezési igazgatóhelyettese válaszoltak.‘ BALASKÓ ISTVÁNNÉ: — A közeljövőben nem várható Szentlőrincen bevásárlóközpont építése, mert nincs rá pénz.LAJKÓ JÁNOS: — Szénféleségből nem várható választékbővülés, mert import szenet, vagy brikettet deviza hiánya miatt nem tudunk behozni. Így csak pécsi szenet — amilyent kapunk — és dunántúli barnaszenet tudunk adni vásárlóinknak.Kivizsgálta: Gácsi Mátyás
zatokat és kísérleteket is. Egy 
szerző két sorozattal és legfel
jebb 5 darab egyedi diapozitív- 
vel indulhat. A sorozatoknál 
egy-egy pályamunka maximum 
30 darab diából állhat.

A zsűri nyilvánosan értékel 
és a legjobb munkákat díjaz
za.

A diafórum helye a Ságvári 
Endre Művelődési Ház nagy
terme, ideje: 1988. november 
14., hétfő. A diapozitívek ne
vezése a helyszínen 16.00 órá
tól, a vetítés és zsűrizés 17.00 
órakor kezdődik.

Dér Ágnes

buzgóságát, rámenősségét, segítő szándékát, valamint megbízhatóságát.
— Mi a feladata ma egy 

tanácstagnak? — folytattuk tovább a beszélgetést.— A választókerület lakóinak környezeti problémáit megoldani. Egyéni kérelem alapján segíteni az arra rászorulóknak és eljárni az illetékes szerveknél a közösségi érdekek megvalósításában.
— Tud-e élni a lehetősé

gével? Nem jelent-e hát
rányt az, hogy nő?— Amivel megbíznak, vagy megkérnek, mindent el tudok intézni, még nem éreztem sohasem, hogy hátrányban lennék.

— Mennyi szabadidejét 
veszi igénybe a megbízatá
sa?— Hát ez változó. A felmérések idején (például ilyen volt a teho) heteken keresztül csak késő este érkeztem haza. Egyébként heti 2—3 óra.

— Milyen tapasztalatokat 
szerzett tanácstagi munká
ja során?— Egyre inkább az a tapasztalatom, hogy az emberek bizalmatlanok és közömbösek a közösségi kérdésekben. Mindenki nagyon elfoglalt, senki nem. ér rá semmire. Saját megélhetésük érdekében több munkát vállalnak és a közösségi munkára idejük már nincs.— Meg kell mondanom hogy a teho bevezetése nagyon sokat rontott a közhangulaton és erre az illetékeseknek oda kellene figyelni.Azt hiszem jó mottója volt beszélgetésünknek Ilike befejező mondata. További hasznos munkát kívánok és köszönöm a beszélgetést. Novacsek János Csöndör László felvétele

A szerkeszőség postájábólSzerkesztőségünk Kárpá
ti Ferenc vállalati nyugdíjasunktól levelet kapott, melyben aggódó hangon ír arról, hogy járadékának folyósítását megszüntették. E tárgyban felkerestük dr. 
Kóbor Bélát, a vállalati jogsegélyszolgálat vezetőjét, hogy megnyugtató választ adhassunk, mert valószínűnek látszik, hogy csak tévedésről van szó.— Igen — mondja dr. Kóbor Béla —, a vállalat ugyanis a 80/533 '2/88. jog. számú határozatában elismert 1987. szeptember elsejétől kezdődően 3500 forint nem vagyoni kártérítési járadékot, s a járadék folyósítására felkérte a Nyugdíj-
A szakszervezeti élet hírei

„ÉRDEKVÉDELEM, de ho
gyan?” címmel dr. Búza Már
ton, a Szakszervezetek Elmé
leti Kutató Intézetének az igaz
gatója tartott előadást a pécsi 
szb-titkárok klubjában, októ
ber 12-én.

*
AZ ÁLLAMI költségvetés re

formjáról dr. Fáhn Péter, a 
SZOT Közgazdasági és Élet- 
színvonalpolitikai Osztályának 
helyettes vezetője tájékoztatta 
a propagandistákat október 
19-én.

*
ISMÉTELTEN tárgyalták az 

Ipari Minisztériumban az érde

Könyvbörze a szállónA vállalat szakszervezeti dán. A könyvek előrelátha- könyvtára november 1—3-ig tóan 5—50 forintos áron könyvbörzét rendez a mun- vásárolhatók majd az emlí- kásszálló B épületének má- tett napokon 9.00—17.00 sodik emeleti zsebszínpa- óráig.
Helybe megy az OTPAz OTP szakemberei otthonukban is felkeresik azokat, akiknek szándékában áll átutalási betét, munkabérátutalás, illetve taka. rékcsekk szerződéskötés, de valamilyen okból még nem keresték fel az OTP fiókját. Az itt található jelentkezési lapot értelemszerűen kitölti, kivágja és eljuttatja Jelentkezési lap:Név:Cím:Munkahely:Hol keressék fel:Mely időpontban (nap, óra):

Szakszervezet, értelmiség, kultúra„A szakszervezeti mozgalom radikális átalakulás előtt áll. Az átalakulás egyik célja és egyben feltétele a humán szféra helyzetének gyökeres megváltoztatása, az értelmiség társadalmi szerepvállalásá- sának bővítéséhez az eszközök biztosítása,” E szavakkal nyitotta meg október 4-én a Fészek Klubban Kósáné Kovács Magda, a SZOT titkára azt a késő estébe nyúló eszmecserét és vitát, amelyet a szak- szervezeti mozgalom vezetői kezdeményeztek, különböző területeken jelentős tevékenységet felmutató értelmiségiekkel. A találkozón részt vett Nagy Sándor, a SZOT főtitkára is.Az első pillanattól kezdve élénk eszmecserében, egyre inkább két pont körül kristályosodott ki a vita:Bihari Mihály politológus (ELTE), Orosz István egyetemi tanár (ELTE) és Földessy József újságíró a szakszervezeti mozgalom helyét és szerepéi próbálták megfogalmazni jelen valóságunkban. A megújulás kiindulópontját nyílt számvetéssel kell kezdeni, az elmúlt évtizedekben hol, mikor és miben tévesztett utat a szakszervezeti mozgalom, milyen rossz döntésekben vállalt szerepet. E tisztázó folyamat nélkül nem képzelhető el az a megújulás, amely

ben alapelv a szakszervezet vezetésének teljes belső függősége a tagságtól, kifelé pedig a teljes autonómia. Szükség van szakszervezeti törvényre, újra kell gondolni a párt és a szakszervezet viszonyát.A hozzászólók másik csoportja (Láng István, az akadémia főtitkára, Király István és Vámos Tibor akadémikusok, Petschnig Mária közgazdász. Dúló Károly filmrendező és a sorok írója) más és más érvek, illetve konkrétumok alapján hangsúlyozták, hogy a szakszervezeti érdekérvényesítést a teljes emberi életre kell érteni. Ez az a pont, ahol kiemelkedő szerepet kellene vállalnia az értelmiségieknek, a kultúrának, az alulról jövő kezdeményezéseknek. A szakszervezeti mozgalom változásának egyik fokmérője lehet, ha a jövő érdekében fel tudja vállalni a kultúra következetes érdekképviseletét. Művelődés nélkül nincs és nem is lehet semmiféle kibontakozás, a megújuláshoz a kultúrának minden eleme nélkülözhetetlen. A napi gazdasági kényszernek engedve nem asszisztálhatunk a kultúra stagnálása, úgymond „álmeneti” felszámolása mellett. A napok alatt lerombolható értékek talán soha nem teremthetők újjá. Vincze János

folyósító Igazgatóságot. A Pécsi Munkügyi Bíróság ez évben az 1. M. 283 1988 3. számú jogerős végzésével a járadékot 7000 Ft-ra emelte. Ezt az összeget a III. sz. bányaüzem augusztus 1-jéig kifizette. A régi és az új járadék különbözetét a Nyugdíjfolyósító Igazgatóságnak kellett volna téríteni. Mivel az üzem így előre fizetett, augusztus hónapra nem utalt át összeget Kárpáti Ferencnek.— A dolgozó panasza alapján a vállalat jogügyi osztálya felkérte a Nyugdíjfolyósító Igazgatóságot, hogy feladatának tegyen eleget. Az igazgatóság közölte, hogy soron kívül intézkedtek a pénz átutalásáról.
kelt szervek bevonásával a 
Szolgáltató üzem ércszállítással 
foglalkozó dolgozóinak korked
vezményével kapcsolatos ügyét 
Döntés a közeljövőben várha
tó.

*

A BURGASZI (bulgár) szak- 
szervezeti delegáció tagjai (Ke- 
ra Dancseva, a burgaszi terüle
ti szakszervezeti tanács titkára 
és Zdravko Toskov, a vasutas 
szállítási dolgozók szakszerve
zetének elnöke) október 13-án 
meglátogatták a Ságvári Endre 
Művelődési Házat.

a lakó vagy munkahelyéhez legközelebb eső OTP fiókhoz az általa megjelölt helyen és időben felkeresi önt az OTP képviselője é> megkötheti a szerződést. A zökkenőmentes lebonyolítás érdekében célszerű, ha csekkszelvényei, számlái és személyi igazolványa kéznél van.

Október hetedikén, pénteken 
éjjel az úgynevezett éves gya
korlás összesítőjére került sor 
munkásőreink harmadik száza
dánál. Ezen részt vett a III. 
sz. bányaüzem munkásőr szaka- 

I sza is, melynek egyik rajpa- 
i rancsnoka, Gazdag István a kö
vetkező tájékoztatót adta a gya
korlatról :

— A riadót pénteken éjjel 
tizenegykor rendelték el, a be
érkezésre az állomány harcké
szültségének felállítására a 
szintidő négy óra. Ezt a fela
datot szintidőn belül teljesítet
tük, aki mozgósítható volt, az 
mind beérkezett hajnali három 
óráig a körletbe. Ezután meg
kaptuk a konkrét feladatokat, 
majd öt óra körül tehergépko
csikkal kiszállítottak bennün
ket Bogád és Kozármislcny 
környékére. Aránylag könnyű 
feladatot kaptunk, csapda les

Takarékossági világnap 1988
Az Országos Takarékpénztár 

minden évben nagy figyelmet 
fordít arra, hogy a takarékos
ság világnapjáról megemlékez
zen. A pénzintézet vezetői, dol
gozói az idén még körültekin
tőbben készülnek az esemény- 
sorozatra. Szeretnék elérni, hogy 
mind többen felismerjék: a ne
hezebb körülmények között is 
lehet és kell takarékoskodni. 
Az árak emelkedése, a megél
hetési gondok mindenkit ag
gasztanak. És egyre nehezebb 
terhet jelent a lakásszerzés, sőt 
a tartós fogyasztási cikkek be
szerzése is. A takarékoskodás 
tehát az eddigieknél nagyobb 
hangsúlyt kap. Az emberek, ha 
céljaikat el akarják érni, to
vábbra is kénytelenek takaré
koskodni, csak a módokat vá
lasztják meg még gondosab
ban, körültekintőbben. Keresik 
a legjobb befektetési formákat, 
sok esetben átcsoportosítják 
megtakarított pénzüket. A be
tétek gazdag és folyton bővülő 
választéka, a különféle érték
papírok meghonosodása, a meg
takarítási formáknak és felté
teleknek a változó körülmé
nyekhez való folyamatos igazí
tása erre lehetőséget ad. Az el
igazodásban, a célszerű válasz
tásban pedig segítenek a taka
rékpénztári dolgozok.

A nehezedő életkörülmények 
egyre több családot késztetnek 
arra, hogy rendszeresen meg

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
novemberi programjából 
Rendezvények

3- án: A Kutató-mélyfúró üzem 
noszf ünnepsége.

4- én A Szolgáltató tizem noszf 
ünnepsége.

5- én: A nyugdíjasok noszf 
ünnepsége és családi estje. 
Nyitott Színpad

Ismét műsoron november 1- 
jén és 2-án 19.03 órakor a Ság
vári Endre Művelődési Ház pin
ceklubjában: Mrozek: Emigrán
sok.
Ságvári Filmklub

15-én 18.00 órakor: A híres 
történelmi filmek sorozat kö
vetkező alkotása: Feyder: Csin
talan asszonyok.

helyet kellett állítanunk. Szá
zadon belül a szakaszok útle
zárás!, (EAP) és felderítö-kuta- 
tó csoportalakítási feladatot 
kaptak. A komplex gyakorla
tot a rendőrséggel együtt haj
tottuk végre: „börtönből szö
kött 10 rabot” kellett elfognunk.

— Az időjárás nagyon mos
toha volt, végig szakadt az eső, 
s nyakig érő sár volt a tere
pen. A feladatot elsőként tel
jesítettük, melvet a helyszínen 
levő megyei törzs döntnöke jó
ra minősített. A központi ér
tékelést elnapolták az időjárás
ra való tekintettel, ezt egy ké
sőbbi időpontban pótolni fog
ják. A szakaszunk a feladat 
teljesítése után karbantartási 
munkálatokat végzett a körlet
ben a hátralévő időben, majd 
szombaton reggel kilenc óra
kor elindulhattunk hazafelé . . .

Franyó József

tervezzék napi kiadásaikat és 
emellett egy kis pénzt is félre 
tudjanak tenni. Ehhez kíván 
segítséget adni az OTP a csa
ládi takarékossági vetélkedő 
megszervezésével is.

A hazai első Takarékpénztár 
megalapítójáról az idén sem 
feledkezik meg a pénzintézet. 
Megkoszorúzzák az OTP köz
pont pénztártermében Fáy And
rás szobrát. Mint az országban 
mindenütt, az OTP Baranya 
Megyei Igazgatóságának dolgo
zói is megkoszorzúzzák októ
ber 31-én Pécsett a Fáy And
rás utcában tavaly elhelyezett 
emléktáblát, ünnepélyes kere
tek közt emlékezve meg a ta
karékosság gondolatáról. A ta
karékossági világnapon Buda
pesten elsőként születő öt és 
minden megyében, így Bara
nyában is, az elsőként szüle
tő gyermek 5000 forintos nye
reménybetétkönyvet kap.

E rendezvények segítségével 
az Országos Takarékpénztár azt 
szeretné elérni, hogy a taka
rékosság gondolata erősödjön, 
hiszen az egyéneknek, csalá
doknak és az egész népgazda
ságnak a jövőben még nagyobb 
szüksége lesz erre. Október vé
gén a világ sok országában a 
milánói gondolatok újraértéke
lésével emlékeznek a takaré
kossági nap megszületésére, ez
zel is ráirányítva a figyelmet a 
takarékosság gondolatára.

Ságvári Mozi
5-én 1G.00 és 18.00 órakor: A 

nindzsa szinrelép (USA film).
G-án 16.00 és 18.00 órakor: 

Doktor Zsivágó I.—II. (USA 
íilm).

12- én 16.00 órakor: Harc Ró
máért I.—II. (román film).

13- án 16.00 órakor: Fantaszti
kus labirintus (USA film).

13-án 18.00 órakor: Élni és
meghalni Los Angelesben (USA 
film).
Az Apáczai Csere János 
Nevelési Központ 
novemberi programjából

3-án 19.00 órakor: A Morris 
és a Coda együttesek koncert
je. Belépő: 70 forint.

5-én az emeleti szinten: Egye- 
dtilelők Baráti Klubja rende
zésében bál 19.00 órától.

5-én az aulában: Candy buli.
8-án 19.00 órakor: Dolly Roll 

koncert.
10- én 19.00 órakor: Trió Stend

hal, Dés László és együttesé
nek dzsesszkoncertje.

11- én 18.00 órakor: Görög tánc
ház a Pireus együttes közre
működésével.
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Gazdálkodásunk 
javítása érdekében

(Folytatás a 3. oldalról)nyes gazdálkodásának, szellemi és anyagi erőinek megtartása érdekében.
— A számítástechnika 

beváltotta a hozzá fűzött re
ményeket? Kihasználtnak 
tartja a számítógépállo
mányt?— Talán inkább úgy fogalmaznám meg, hogy a számítástechnika vállalatunknál beváltotta nemcsak a reményeket, hanem a konkrét terveket is. Ma már nyugodtan elmondhatjuk, hogy ez a korszerű módszer elterjedt az egész vállalatnál, nincs olyan üzem, ahol valamilyen formában ne használnák. Nagyon örülök. hogy az alapkoncepciónk bevált, a vállalatnál nem központi óriásgép vásárlására fordítottuk a pénzt, hanem egységes professzionális személyi számítógépekre, amelyek számos területen való megjelenése biztosította a fokozatos fejlesztési lehetőségeket, a munkák decentralizálását és a számítástechnikai kultúra minél szélesebb körben való elterjedését. Elmondhatom. hogy nagyon sok olyan terület van már a vállalatnál, ahol talán már nem is tudnánk visszaállni a hagyományos módszerekre. Az anyag készlet nyilvántartás, a gépkocsi menetlevélfeldolgozás, főkönyvi könyvelés, baleset nyilvántartás, biztínyos műszaki feladatok — mint az aknafal-mérete- zés, esetenkénti ércfeltárási vizsgálatok, gátstabilitási vizsgálatok stb. — ma már üzemszerűen történnek. A munkák egy része már ami a feldolgozást illeti, a központi szervezési és számítástechnikai osztályon történik, másik részük az üzemben. Ez az év és a következő is az egységesí
Az alattomos zaj (4.)

A zaj hatása a vegetatív ideg- 
rendszer által irányított 
éllettani funkciókraAz olyan rövid ideig tar. tó zaj hatása is, mint az ajtócsengő 10 másodperces csengése, változásokat okoz az agyat ellátó erek pulzushullámának a sebességében. Tizenöt másodpercnél a pulzushullámok gyorsulása mérhető értéket ér el.A hoszabb ideig ható zaj már betegségeket okozó reakciókat válthat ki. Fokozza a szív frekvenciáját, hatására a legkisebb periférikus véredények ösz- szehúzódnak. Befolyásolja a bélműködést. Zajos helyen több a gyomor- és nyombél- fekély.A 90 dB(A) nagyságú zaj csökkenti a szív vérellátó teljesítményét. Nő a szívverés gyakorisága és emelkedik a vér oxigénfogyasztása is. Tehát a szervezet fokozott megterhelésnek van kitéve. A pulzus erőssége főleg a külső vérkörben csökken. Ezek az elváltozások az egyéni érzékenységtől is függnek, ami azt bi- zonyitja, hogy közvetlen kapcsolat van a hallóideg és a vegetatív idegrendszer központok között.A zaj hatására a pupilla kitágul, így az idegrendszer megterhelése kísérletileg is ellenőrizhető. A pupilla azo

tés időszaka lesz, ami tulajdonképpen komoly lépés az egységes informatikai és irányítási rendszer létrehozásához. Most például egy üzemi és központi szakemberekből álló team dolgozik egy számítógépes bér- és munkaügyi rendszer bevezetésén. Ennek a rendszernek a létrejötte megint csak újabb távlatokat nyit a további gépesítéshez és a munkák további egyszerűsítésére. Azt hiszem, szerénytelenség nélkül állíthatom, hogy a bányászati iparágon belül nincs okunk szégyenkezésre a számítástechnika alkalmazását és elterjesztését illetően és biztos vagyok benne, hogy az alkalmazási terület a már korábban említett okok miatt tovább szélesedik.— Arra a kérdésére, hogy kihasználtnak tartom-e a vállalati számítógépállományt, az a válaszom: igen. A kihasználás megfelel az igényeknek, megfelel az elképzeléseknek és megfelel a jelenleg alkalmazott munkatempónak. Hozzáteszem azt is, hogy ez a kihasználtság viszonylagos dolog. Ha mi is annak idején nagy nyugati gépet vásároltunk volna, akkor megbocsáthatatlan bűn lenne az egymű- szakos alkalmazás. Ezeknél a kis gépeknél azonban ez ma még elmegy, de máris jelzem, hogy az igények növekedésével vállalati szinten is sok területen át fogunk majd állni a többműszakos üzemeltetésre, ami természetesen a gépek kihasználtságát jelentősen javítja. Ez azonban az igényeknek és a szükségleteknek megfelelően kerül majd bevezetésre.
— Köszönöm a beszélge

tést. Veress Tamás

nos ütemben követi a szakaszos zajlökéseket.Szoros kapcsolat állapítható meg az idegszövet anyagcsere folyamatainak állapota és a központi ideg. rendszer funkcionális állapota között Az idegizgalmak hatására az idegszövet bizonyos tápanyagokat nagyobb mennyiségben használ fel. Zaj hatására csökken a szervezet BI, PP, B2 és B6 vitamin tartalma. Ezek a vitaminok részt vesznek az idegingerek átadásában, szabályozzák a központi idegrendszer gerjesztő funkcióját és befolyásolják a belső gátlás állapotát. Bizonyos vitaminok fogyasztásával tehát csökkenthető a zaj káros hatása.összefüggés van a hallás és a verőeres vérnyomás között erős zaj hatása esetén.A halláscsökkenést megelőzi a vérnyomásemelkedés, ezért valószínű, hogy az érrendszeri zavaroknak szerepük van a halláskáro. sodás kialakulásában. A zaj hatására bekövetkező érgörcs idővel irreverzibilis folyamatokat idéz elő a Corti-szervben.
dr. Bárány Imre

Múltról és jövőről - jelenidőben

V. sz. bányaüzemi 
helyzetképLassan közeleg az év vége. Még (már csak?) két hónap van hátra, így lassan tisztulnak az év közben időnként kusza dolgok is. Egyre világosabban látható, hogy a kitűzött célokat kiki a saját területén miként tudja megvalósítani, ki menyire felel meg az elvárásoknak. Előzetes számvetések készíthetők, hiszen a hátralevő időszakban lényeges változások már nemigen várhatók. Ilyen összegzésre kértük Kocsor Ferenc üzemigazgatót is, aki készséggel beszélt az üzem helyzetéről, a jövő feladatairól, de a gondokról is.

— A jelenlegi állás alap
ján — várhatóan — milyen 
termelési mutatókkal zár 
majd az üzem?— Az évközben kialakult helyzet következtében a vállalati érdek tőlünk túlteljesítést igényel. Lehetőségeink alapján — bár gondjaink nekünk is vannak — úgy néz ki, hogy a vállalt pluszfeladatokat teljesíteni tudjuk. Ha a különböző számokat nézzük: fémkilóter- vünket 104—105 százalékra, nyersérctermelési tervünket 101,5—102 százalékra fogjuk hozni. Ezzel együtt — a jövő érdekében — a feltárási és bányafúrási tevékenységünkben is terven felül -ell produkálnunk, hiszen az ércvagyon biztosítása miatt mindkettőre szükség van. Ezért nagyon fontos számunkra a fúrási terv mintegy 15 százalékos túlteljesítése.

— Ez szép eredménynek 
tűnik, és azt hiszem, hogy 
jelentős erőfeszítést takar.— Valóban így van, hiszen mi is vájvégi létszám- hiánnyal küszködünk. Bányászaink helytállásának köszönhetően — szerencsére — teljesítményeink továbbra is nagyon jók. Fejtési munkahelyek csak kor- I látozott számban állnak rendelkezésre, emiatt több csa- I paton három műszakos termelésre kellett átállnunkSz jó is (nagyobb teljesítményt hoz mint a túlmű- szakok) meg rossz is (több bért igényel) az üzemnek, de kényszerhelyzetben vagyunk. A jobb műszakteljesítés céljából erre ösztönző célprémiumrendszert dolgoztunk ki, ami úgy tű-

A vízellátás nem tehoMárcsak azért sem, mert míg nyáron a nagy szárazság ellenére sem voltak az előbbivel problémák, addig a tehó-fizetéssel nem ez a helyzet. Egyebek közt erről is szólt Piti Zoltán, Pécs Megyei Város tanácselnöke, a városházán tartott októberi sajtótájékoztatón.Méltatta azt az állampolgárok és vállalatok által tanúsított önmérsékletet és fegyelmet, amely a kritikus nyári hónapok során a víz- fogyasztásban megmutatkozott. Ennek eredménye volt, hogy nem voltak zavarok a vízellátásban, holott a szakemberek előzetesen igen súlyos gondokra számítottak a meleg évszakban.Ha a településfejlesztési hozzájárulás befizetése te

nik beváltja a hozzáfűzött reményeket.
— Az idei évből hátralé

vő hetekben melyek azok a 
szempontok, amelyek a leg
nagyobb figyelmet igény
lik?— Első és legfontosabb a biztonságos munkavégzés, amelyre minden körülmények között oda kell figyelnünk, s amelynek az imént említett prémiumrendszert is alárendeltük úgy, hogy a kifizetés feltételeként a balesetmentes munkát írtuk elő. Ugyancsak szorító gond a költségek csökkentése. Egyrészt azért, mert a tőlünk elvárt túlteljesítés érdekében tett szervezési megoldások több bért igényelnek, másrészt azért, mert tőlünk független költségtényezők (többletenergia, munkásszállítás, munkás- szállás) jelentősed megnövekedtek. Ebből a szempontból tehát rendkívül nehéz helyzetben vagyunk.

— Tekintsünk egy kicsit 
előrébb. Milyen körülmé
nyekre számíthatnak üze
münk dolgozói a jövő év
ben?— Nem lesz könnyű a következő esztendő sem. Továbbra is létszámhiányunk lesz, s ehhez a járadékrendszer is hozzájárul. Az ércvagyon biztosítása érdekében még több feltáró vágatra és fúrásra lesz szükségünk, hiszen úgy néz ki, hogy termelésünk bizonyos hányadát olyan készletből kell majd hoznunk, ami jelenleg még feltárásra sem került. Gondunk tehát van, de ezek ellenére is igyekszünk teljesíteni ' a ránk bízott feladatokat ugyanúgy, ahogy eddig is tettük. Tudjuk azt, hogy a vállalati terv teljesítése valamennyiünk közös érdeke — mondotta befejezésül az üzemigazgató.Benedek Sándor
Rekordjavítás az V. számú bányaüzembenLehet, hogy egyszer még táblával fogják megjelölni az V. sz. bányaüzemi légaknához vezető út melletti fenyveserdőben azt a helyet, amely alatt szeptember 23. óta az ország legmélyebb emberjárta pontja van. Ezen a napon érte el

rén is hasonló hozzáállást tanúsítanának az emberek, kevesebb pénzügyi problémája lenne a városi tanácsnak. Idén ugyanis minden eddiginél kevesebben fizették be a 3, évé megállapított összeget. Egyebek közt ennek is oka, hogy 260 milliós „feszültség” mutatkozik a tanácsi költségvetésben.Nagy érdeklődés kísérte 
Komlódi Józsefné tanácselnök-helyettes tájékoztatóját, melyben az Európa Cantat rendezvényéről számolt be. A nagysikerű kórustalálkozó kiváló propaganda a városnak, magas színvonalú lebonyolítása pedig nemzetközi elismerést keltett. Gazdaságossági számításokat is végeztek, de á végső értékelésre még vár

27 éve a II. számú, illetve 
az V. számú bányaüzemben

Gyenge Sándor vájárAki ismeri, tudja róla, hogy szerény, csendes, lelkiismeretes család- és munkaszerető, magas szakmai tudású.Nem véletlenül kapta a 38. bányásznap alkalmából a Bányász Dicsőség kitüntetés III. fokozatát (szovjet kitüntetés).A négyszobás, rácvárosi meleg otthonban kerestük fel őt. Egy kávé mellett mesélt Sanyi magáról.. Tatabányán vájáriskolát végzett és egy évig dolgozott ott, majd a pécsi uránbányánál akart szerencsét próbálni. A MÉV II. sz. bányaüzemében a 17-es csapaton érték az első „urá- nos” élmények, ahol két évig dolgozott. A két év alatt bizonyított: így kerülhetett a 10-es csapatra, mely akkor már a vállalat többszörös Kiváló brigádja volt, az üzem büszkesége, egy rendkívül jól összeszokott, jól termelő csapat. Élvezték és szerették a munkát.— Barátok, jó kollégák dolgoztak együtt. — jelle- mezte Gyenge Sándor.— Mi nem csak a föld alatt tartottunk össze: építkezés, pincemunka, brigád- élet, családi élet, ez minden közös volt: Ez igazán olyan volt, mint egy boldog nagy család. Kialakult az a szellem, hogy kerestük, kinek, mikor és hol tudunk segíteni. Erre a 10-es csapaton eltöltött 14 évre mindig szeretettel emlékszem visz- sza. Sajnos hat évvel ezelőtt szilikózisom miatt egészségi állapotom megromlott.Ez borzasztóan elkeserített, mert az életem volt a bánya! Szerettem volna továbbra is föld alatt maradni. A bányásztársaimmal maradni, segíteni nekik, tenni értük valamit átadni tapasztalatomat.— A véletlen úgy hozta, hogy a műszaki fejlesztési csoport ebben az időben ezen elképzeléseimnek meg
a centrális vakakna a tervezett talpmélységet. Az adatokról és a körülményekről Farkas Pál Zoltán, a BAV Mecseki Körzet Ércbányák üzemvezetője adott tájékoztatást.— A tényleges aknamélyítést 1986 augusztusában

ni kell, hiszen további bevételi forrást jelent a rendezvényről készült hanglemez és könyv is, amely a közeljövőben kerül forgalomba.Kérdésekre válaszolva a tanács illetékesei ismételten hangsúlyozták, hogy az idei tehót még be kell fi- ,zetni, a belvárosban fokozatosan tervezett forgalmi rend változások pedig a történelmi belváros megkí- mélését szolgálják.Szó esett a telekárakról is, amelyek igen széles skálán mozognak. A városközpontban hozzávetőlegesen 4000 forintba kerül a telek négyzetmétere, míg külterületen alig 200—300 forint a tarifa.
N. G.

felelő embert keresett, így kerültem a csoporthoz.— Nagyon szerencsésnek érzem magam, mert itt ugyanolyan barátokra leltem, mint a 10-es csapaton. Hasonló a kollektív szellem is. Most, hogy lábam gipszben van — egy háztartási baleset miatt — jönnek a kollégák látogatni, felajánlották, hogy birtokomon is elvégzik a munkámat. Ez nagyon jól esik.
— Mi a feladata a mű

szaki fejlesztési csoportnál?— Megfigyeléseket, ellenőrzéseket végzek, újításokat próbálok ki és vezetünk be.— Most érzem teljesen beérettnek a 16 év gyümölcsét. A szakmai tudásomat, tapasztalataimat most tudom legjobban kamatoztatni, bányásztársaim és az üzem javára.Gyenge Sándor érdemeit egy sor kitüntetés és jutalom fémjelzi.Aki ismeri, valóban elmondhatja, illik rá a kiváló bányász minőségi jelzőként is.
Szarka Tiborné—Cs. L.

kezdtük el. A munkát Fata 
Lajos 37 fős brigádja folytonos munkarendben végezte, ami azt jelenti, hogy három műszakban a hétvégeken is dolgoztak. A 13/23- as vakakna 350 méter mély, 7,2 méter átmérőjű, kihajtása közben 7 rakodós és 4 kilépés szintet törtünk ki. A mélyítés befejezésével az országban eddig mi süllyedtünk a legmélyebbre, a tengerszint alatt 1030 méterrel álltunk le. Ekkor a külszíntől 1355 méterre voltunk.— A kihajtáskor a szellőztetés igen nagy feladatot jelentett, hiszen a talpon már plusz 56 fokos kőzethőmérsékletet mértünk.— Októberben befejeztük az aknamélyítő berendezések kiszerelését és megkezdtük az akna végleges beszerelését. Ezzel a munkával a tervek szerint a jövő évi bányásznapra készülünk el és akkor részünkről véget ért a beruházás.— Következő munkaként már el is kezdtük a felvonulást a IV. sz. bányaüzem keleti légaknájának kihajtásához. Ez az akna körülbelül 1000 méteres lesz majd — fejezte be a beszélgetést az üzemvezető.

Benedek S.
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Felvételünkön Bozóki Ferencné és Tarjányi Sándorné felkészülése látható, miköz
ben mattiroízák a célgömböt és nézőkét. Csöntlör László felvétele

Lölővészet: a férfi csapat arany, a nők bronzérmesek
Példamutató segítségnyújtásról tett tanúbizonyságot a MÉV vezetősége, ami- koris a BDSZkérésére felvállalta, a korábbi rendező vállalat lemondása miatt a 12. Országos Bányász Lövész Kupa döntőjének megrendezését Pécsett.A versenyre érkezett 15 férfi és 11 női csapat résztvevőit Gyulai Sándor vszb-titkár köszöntötte.A női mezőnyben a nagy- kanizsaiak alkalmazkodtak legjobban az időjáráshoz. Igaz, mire ők sorra kerültek, sokat javultazidő és ez az eredményeikben is megmutatkozott. Lányaink a verseny felénél még reménykedtek az ezüstérem megszerzésében, de jöttek a kardoskútiak és így be- bronzosodtak. Egyéniben nem jutott az első három közé hazai versenyző, viszont figyelemre méltó Tarjányi Sándorné megszerzett negyedik helye. A férfi csapatversenyben a MÉV „B” a Kardoskút és a múlt év bajnokcsapata, Nagykanizsa lövészcsapatai vívtak izgalmas versenyt az első helyért. A hazaiaknak a pálya előnyét kihasználva végül is sikerült feljutni a dobogó legfelső fokára. Ugyanez a teljesítmény egyéniben már nem mondható el, versenyzőinkről, annak ellenére. hogy Bradits László kitűnően lőtt és ezüstérmes lett.

A következő esztendőkben a 
körrepülő modellezők voltak 
eredményesebbek. A világbaj
nokságon Mohai a budapesti 
Tóth Gyulával indult és 12. lett. 
A belgiumi Európa-bajnoksá- 
gon a Mohai—Markotay páros 5. 
helyezésével egyben tagjai vol
tak a Nemzetek Kupáját meg
nyert magyar csapatnak is. Az 
angliai világbajnokságról a Mo
hai—Markotay páros bronz
éremmel tért haza. Sikersoro
zatuk 1967-ben is folytatódott. 
Az Európa-bajnokságon induló 
ugyancsak pécsi Molnár—Kuti 
páros bronzérmet nyert. A tú
ra kategóriában a Mohai—Mar
kotay, a Molnár—Kuti, a Mol
nár—Nyárády. majd a Rátkai— 
Nyárády párosok kilenc alka
lommal nyertek országos csa
patbajnokságot. Az év folya
mán feliratkoztak a válogatot
tak listájára a vitorláshajó-mo- 
dellezők is. Vönöczky András 
mellett Kassai Tibor egyéni or
szágos bajnokságával került a 
válogatottba. Hat alkalommal 
nyert egyéni Európa-bajnoksá- 
got és egv alkalommal világ- 
bajnoki bronzérmet.

1969. november 5-én Kiss La
jos vezérőrnagy, az MHSZ fő
titkára avatta fel — az ércbá
nyász és az egész baranyai mo
dellezők számára nélkülözhetet
len — modellezőbázist amely 
akár világbajnokság megrende
zésére is alkalmas létesítmény. 
A következő esztendőben már 
Pécs kapta a Körrepülő Euró- 
pa-bajnokság rendezési jogát. 
A válogatottban három pécsi 
páros Is indult; Molnár László 
—Kuti Imre, Molnár Elek—dr.

Az ünnepélyes eredmény- hirdetésen Gyulai Sándor vszb-titkár gratulált a bajnokoknak és adta át az értékes díjakat.összességében a mévesek ezúttal is remekül szerepeltek.A 12. országos lövészkupa végeredménye:Nőj csapat: 1. DKV, Nagykanizsa 527, 2. Kardoskút 519, 3. MÉV „A” 505, 9. MÉV „B” 404 körrel.Egyéniben: 1. Papp József né (DKV, Nagykanizsa) 185, 2. Vodicska Imréné(Oroszlány) 180 (7x10), 3.

Október elején folytatódtak a Bányász Kupa vállalati sakkbajnokság küzdelmei. 
A „királyos játék” szerelmesei minden kedden randevúznak a munkásszálló sakk
termében. Csöndör László felvétele

Fejezetek az Ércbányász 
Modellező Klub történetéből (II.)

N’yárády József és a Mohai Ist
ván—Markotay Tivadar szemé
lyében. Az egyéni versenyben 
H{ohaiék negyedik, a pécsi ver
senyzőkből álló túra kategória 
csapat ugyancsak negyedik he
lyen végzett. A Nemzetek Ku
páját ismét a magyar csapat 
— azaz a pécsiek — nyerték el.

A baranyai modellezők siker- 
sorozatával egy időben foko
zatosan sorvadásnak indultak a 
különböző intézmények és vál
lalatok modellező klubjai. Több 
neves versenyző eltávozott a 
megyéből, többen abbahagyták 
a versenyszerű modellezést, a 
fiatalabbak pedig új szakosztá
lyokban hódoltak tovább szen
vedélyüknek. Az átszerveződés 
révén alakult meg az Ércbánya 
hajós modellező szakosztálya, 
Vönöczky András vezetésével. 
A zárttéri modellek világbaj
nokságán Buzády György egyé
niben kilencedik, a magyar csa
pat a harmadik helyet szerez
te meg. Buzády György 33 per
ces idejét nemzetközi rekord
ként hitelesítették.

1975-ben mutatják be először 
a pécsi közönségnek a Krampf- 
hardt András készítette rádió- 
irányítású helikoptermodellt, 
melynek nemzetközi rekordját 
ma is Mohai István tartja.

Urszuly Jánosné (NKFV Kardoskút) 180 (6x10). 4.Tarjányi Sándorné (MÉV) 174 körrel.Férfi csapat: 1. MÉV „B” 724, 2. NKFV Kardoskút 708, 3. DKV Nagykanizsa 705., 6. MÉV „A” 683 körrel.Egyéniben: 1. Papp József (DKV, Nagykanizsa) 187, 2. Bradits László. (MÉV ;,B”) 182, 3.. Német József (Kardoskút) 182, 5. Szigeti József (MÉV „B") 181 körfel.
Kovács Miklós.' jelenlevő érdeklődőknek.

Az 1970-es évek közepétől a 
vitorláshajó modellezők — Kal- 
kó, Nádaskay, Dúsa, Vönöczky 
összetételű baranyai csapat — 
sikert sikerre halmozott a ha
zai és a nemzetközi versenye
ken. Dúsa András az ifjúsági 
kategóriában egyéni világbaj
nokságot, Nagy Ferenc és Ku- 
csera Gábor ifjúsági egyéni 
Európa-bajnokságot nvert.

1977-ben a Pollack Mihály Mű
szaki Főiskola modellezői, Kal- 
kó Ede és Buzády György ré
vén az ország különböző tájai
ról ott tanuló diákoknak bizto
sították a lehetőséget a model
lezéshez. Emellett a főiskolai 
képzésben, főként oktatási se
gédeszközök készítésével meg
becsülést vívtak ki a főiskolán 
beiül és kívül egyaránt.

A klubok versenyében az „A” 
kategóriában az Ércbányász, a 
„C” kategóriában az Építők Üti 
Általános Iskola győzött. A me
gye vidéki klubjaiban folyó 
munka elismeréseként — Bere- 
mend, Szigetvár, Mohács — .,B” 
típusú klubokká léptek elő.

A Magyar Tanácsköztársaság 
60. évfordulója tiszteletére ren
dezett modellező és repülő em
léktúrán elért eredményéért 
Mohai Istvánt a Haza Szolgá
latáért Érdemrend .arany foko
zatával tüntették ki.

Tenisz
Októberben befejeződött a 

vállalati teniszbajnokság. A 32 
versenyző nyolc csoportban ví
vott körmérkőzést a nyolcas 
döntőbe jutásért, ahol már egye
nes kieséses rendszerben foly
tatták a versenyt.

A legjobb négy közé két III. 
üzemi Pcrlaky és Szabó, vala
mint a Központi Bogyay és Kul
csár került. Végül is e két 
utóbbi vívhatta a döntőt, me
lyet Bogyay nyert 6-0, 2-6, 6-2 
arányban.

A párosok versenyében 16 
duó lépett pályára. A várako
zásnak" megfelelően a Bog/ay— 
Szabó páros győzött a döntő
ben 6-1, 7-6 arányban verték a

í Kiss—Mészáros kettőst.
I A vállalati teniszbajnokság 
végeredménye egyéni: 1. Bogyii,

; Ferenc (Központ), 2. Kulcsár
László (Központ), 3.—4. Perla- 
ky Andor és Szabó Győző (III. 
sz. bányaüzem).

Páros: 1. Bogyay Ferenc— 
Szabó Győző (Központ—III. sz. 
bányaüzem), 2. Mészáros End- 
rc—Kiss László (V. sz. bánya
üzem—III. sz. bányaüzem), 3.—
4. Kulcsár László—Pados Imre 
(Központ—III. sz. bányaüzem 
és Herényi Tamás—Pcrlaky An
dor (III. sz. bányaüzem).

N. G.

Hírek
A KISZ MÉV Bizottsága 1988. 

november 10—13-a között ren
dezi meg házi vezetőképző tá
borát Csopakon. Indulás: 1988. 
november 10-én 17.00 órakor a 
Központ elől.

BÁLINT György közönségta
lálkozó : szeptember 28-án a 
Ságvári Endre Művelődési Ház 

' vendége volt dr. Bálint György, 
vagy ahegy az egész ország 
ismeri: Bálint gazda. A kisker
tekben aktuális munkákhoz 
adott hasznos információkat a

1982-ben a Pécsett rendezett 
autómodellek Európa-bajnok- 
ságán a magyar csapat — 
amelynek két baranyai tagja 
is volt, Szántó János és Nagy 
Zoltán személyében — csapat
ban aranyérmet szerzett.

Az autómodellek 1983-as olasz- 
országi világbajnokságán a ma
gyar válogatott — melynek tag
ja volt a pécsi Szántó János 
— ezüstérmet nyert.

A magyar modellezés fennál
lásának 75. évfordulója alkal
mából a világ- és Európa-baj- 
nokságokon kiemelkedő szerep
lésükért a Magyar Népköztár
saság kiváló sportolója címet 
adományozták Molnár László
nak, Kuti Imrének, Markotay 
Tivadarnak, Mohai Istvánnak, 
Vönöczky Andrásnak és Buzá
dy Györgynek. A Magyar Nép- 
köztársaság Sport Édemrend 
ezüst fokozatát kapta Mátrai 
Árpád és az Ércbányász mo
dellező klub vezetője, Mohai 
István. Az évforduló tiszteleté
re a klub tagjai megépítették 
az AN—lö/A repülőgép óriás 
makettjét, mely a központi ün
nepségen repülésével nagy si
kert aratott.

A Pécsett megrendezett Kör- 
repülő Modellek Világbajnoksá
gán (1986 július) ifj. Mohai Ist
ván, Szvacsek Ferenc, Rátkai 
Tamás, dr. Nyárády József a 
túra kategóriában, Baglyas Já
nos és Kromek Loránd a légi
harc kategóriában képviselték 
Baranya színeit. A világbajnok
ság megrendezése méltán rep
rezentálta a 75 éves Baranya 
megyei modellezés színvonalát.

dr. Kéri Nagy Béla

Metváztpejtvény
Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ 14. sorában Csokonai 

Vitéz Mihály Az ősz című verséből idézünk. Megfejtésül az 
idézetet kérjük beküldeni a szerkesztőség címére 1988. novem
ber 10-ig. A helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki

‘ Vízszintes: 14. Eredmény nél
kül. 15. Létrehoz, teremt. 16. 
Német névelő. 17. Indián bi
rodalom uralkodója. 19. Diplo
más rövidítés. 21. L. D. 22. ... 
gratis!'ú (a mise befejező mon
data). 23. Város az NSZK-ban. 
25. Kiejtett mássalhangzó. 27. 
Lopva figyel. 28. E. A. 29. Irá- 
fiyítószáma: 3213. 31. Energia
forrás. 33.. Juttat. 34. Valami 
alatti helyre. 35. Nyílt terület. 
37. Szántóeszköz. 38. Ételízesítő. 
<0. Intézmény. 42. Csont — la
tinul. 44. O. R. 43. Becézett női 
név. 47. Művészet — latinul. 43. 
tlémet névelő. 50. Rendfokozat, 
beosztás. 52. Női hév. 54. Kis 
iolyó Romániában. 56. Színes 
fém. 58. Sporteszköz. 59. Pari
pa. 60. Római kettes. 62. Alap
szint ad. 65. Idulatszó. 63. Fi
zikai fogalom. 67. Étterem ré
sze. 69. Ígéri magánhangzói. 70. 
Asztácium. 71. Díszkert. 72. 
Szándékozott. 74. Kalauz nélkü- 
i. 75. Belsőrész. 76. Névelők. 

F8. Irányítószáma: 4763. 79. Há
zivetítő. 80. Hamis. 83. D. M. 
15. Erotikus nőtípus. 83. Beteg
ség. 88. Adósságot teljesítő. 91. 
A kakas dísze. 92. Lantán.

• Függőleges: 2. Vonal — lati
nul. 3. Dalénekes (Vera). 4. Ő.
3. A. 5. Tantál. 6. Jelenleg. 7. 
f-Iálával emleget. 8. Regé lyíaj- 
ta. 9. N. P. 10. Idegen olaj. íi. 
V. T. 12. Ezerötszáz — római

Füstölgés a dohányfüst miattMár úgy emlegetik, hogy áz erről való beszéd lerúgott csont. Nem más ez, mint íalrahányt borsó. Azt hiszem, nagyon sokan vannak, akik tudják, hogy az előbbi mondat mit jelent.Hogy mégis és ismét szót emelek a dohányzás ellen, okom van rá és velem együtt sokunknak: mert akárhogy is húzom-halasztom, azért kénytelen vagyok egy bor. bélyüzletbe betérni, hogy növekvő üstökömet megkurtítsa valamelyik figaró, vagy figarónő. Ezt kénytelen vagyok megtenni, mert a? említett műveletet úgy megoldani nem tudom, mint a borotválkozást.Csakhogy a fodrászüzletben gyakorta kell várakozni rövidebb-hosszabb ideig. Az időt el tudom tölteni, mivel napilap vagy . hetilap
Labdarúgás

Nem hozott sze- 
2 rencsét a 13. for

duló a IV. üzem
„A” csapatának. 
Az V. üzem el
leni mérkőzésen 
ugyanis már egy 
soványka döntet

len is a bajnoki címet jelentet
te volna a petőcieknek, ám 4- 
2 arányban vereséget szenved

számmal. 13. Kórházi részleg. 
18. Irányítószáma: 4566. 20. Iro
dai kapocs. 23. Azt követően. 
24. Város Szabolcsban. 26. Tor
naverseny jelzője. 27. Népszerű 
játék. 29. Becézett név. 30. Szí
nesfém. 32. Folyadék. 33. Elő
leg. 36. Vörös — angolul. 39. 
Lóbiztatót. 41. Három — oro
szul. 43. Stoncium. 46. O. E. 
49. Páros értéke! 51. A. U. 53. 
Római ötvenegy. 55. ... carte,. 
étlap szerint. 57. Irányítószáma: 
9476. 61. Innivaló. 63. Középen 
nálad! 64-. Kockázati alap. 68. 
Hegyes szerszám. 71. Tparos. 
73. Művészet — latinul. 71. Öv. 
77. Porció. 79. Gríz.- 81. Függ. 
82. Tagadószó. 84. Ezerhatszáz 
— római számmal. 85. Tejter
mék. 87. Rádium. 88. Miniszter- 
tanács. 89. Germanium. 90. Étel
ízesítő (törd.). 91. T. P.

Juhász Károly

Lapunk október elsejei szá
mában közölt keresztrejtvény 
helyes megfejtése:

Az embert olyan fából fa
ragták, hogy az egvik mun
ka fáradalmából csak eg/ 
másik munka üti ti fel.

Könyvjutalomban részesül
nek: Porrogi István (7624 Pécs, 
Petőfi u. 2. fsz. 2.), Rácz Béla 
(Központi garázs), Rébék Jó- 
zsefné (7633 Pécs, Páfrány u. 
43.).

olvasására van lehetőség. Azonban akaratom ellenére kénytelen vagyok passzív dohányos lenni, mert a várakozók között rendszeresen akad füstöt okádó dohányos, hiszen ott van a székek mellett a csikktartó. Jómagam pedig szeretném székemet kissé távolabb húzni, ha volna hely. Így aztán csak magamban „füstölgők”.Buszon nem lehet dohá. nyozni, vonaton pedig vannak nem dohányzó kocsik, akadnak emitt-amott olyan éttermek is, ahol nem lehet dohányozni. Borbélyüzletet, ahol nem lehet dohányozni, azonban — lehetséges, hogy van — még nem találtam. Pedig erre is szükség lenne sokunk részére.
Kiss József

tek. Az V. üzemiek sikeréből 
nagy részt vállalt Belső László, 
aki két góllal járult hozzá csa
pata győzelméhez.

Az utolsó fordulóra maradt 
tehát a döntés (ezt lapzárta 
után rendezték).

A BAJNOKSÁG ÁLLÁSA
IV. üzem 11 9 2 41-18 18
Szolgáltató 11 8 1 2 34-20 17
V. üzem 12 7 2 3 33-18 16
Kut.-mf. 11 6 1 4 2S-2Í2 13
Anyagoszt. 11 3 3 5 23-26 9
öntöde 11 2 1 8 16-28 5

N. G.
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XXV. ÉVFOLYAM, 22. SZÁM ARA: 2,30 FORINT 1988. NOVEMBER 15.

Fórum egy jóA közelmúltban alaposan megtelt a Központ tanácsterme a vállalati szakszervezeti bizottság meghívására. Jóllehet a meghívott közel kétszáz keresetkiegészítésben részesülő dolgozónkból mintegy százan jelentek meg.
Gyulai Sándor, a vállala- lati szakszervezeti bizottság titkára köszöntötte a megjelenteket, majd bevezetőjében arról szólt, hogy a szakszervezetnek kialakult gyakorlati munkája a különböző rétegekkel való találkozás, a problémák felderítése, s ezek intézése.Így első ízben került most sor a bányászati keresetkiegészítésben részesültek fórumának az összehívására. Egy életszakasza zárult le e dolgozóknak, de a szakszervezeti bizottság továbbra is figyelemmel kívánja kísérni sorsukat. Rendezni szeretnék mozgalmi, szervezeti hovatartozásukat. Éppen ezért a felmerülő problémákat a BDSZ konferencián, illetve a SZOT értekezleten előterjesztik — ígérte Gyulai Sándor. — A téma azért is fontos és tart sokak érdeklődésére számot, mivel a BDSZ az egész bányászatra szeretné kitér-

A megújulás 
szellemében
Napirenden
a pártmunka továbbfejlesztése

megyei pb a közelmúltban értékelte vállalati 
pártbizottságunk munkáját, tevékenységét. így 
aztán egyebek közt az itt felvetődött kérdések

ről, az elhangzott véleményekről tartott részletes beszá
molót és tájékoztatót Kovács István, az MSZMP MÉV 
Bizottságának titkára a vállalati pb október 17-ei ülé
sén.

A

Elmondotta, hogy bár nem egy olyan ülésen vett már részt, ahol a megyei testület e témával foglalkozott, még soha nem tapasztalt olyan érdeklődést és aktivitást, mint most.Közel húsz kérdés hangzott el a vállalattal, illetve a nálunk folyó politikai munkával kapcsolatban. Ezek során többen is érdeklődtek afelől, miként képzeljük el a megújulást a tartalmi munkában és a végrehajtásban, vagy például milyen tapasztalatokat szereztünk a végrehajtóbizottságok nélküli pártbizottságok működése terén.Dp akadt olyan is, akit az éj-cjekelt, van-e nálunk ellenzék, hogyan képzeljük el a több lábon állást, illetve — Uralva a vállalati pártbizottság írásos jelentésére,

rendelkezés csődjéről;jeszteni a keresetkiegészítési rendszert, feltehetően az így szerzett tapasztalatok módosításával.
Mészáros István vezérigazgató-helyettes rövid tájékoztatást adott a jelenlévőknek a vállalat gazdálkodási helyzetéről és a keresetkiegészítéssel összefüggő problémákról. Elmondta, hogy jelenleg már 220 dolgozónk részesül bányászati keresetkiegészítésben, s mintegy 800-an várnak még kiemelésre. A kiemelés gyorsabb ütemét gátolja a létszámhelyzet és a költség- kihatás. Ezek figyelembevételével rangsorolják az üzemek a keresetkiegészítésben részesülőket.Nagy gondot fordít a vállalat az utánpótlás nevelésére, képzésére — vájártanfolyam, aknászképző nappali, levelező stb. A központi rendelkezés kiadása sajnos több évet késett, így az alkalmazási feltételek menet közben módosultak. Különösen a személyi jövedelemadó bevezetése óta. Tény az is, hogy az egészségügyi tárca még ma sem adta ki a kiemelt dolgozók utókövetésével kapcsolatos végrehajtási utasítását. Nem sikerült rendezni jó

melyet egyébként a testület végül is elfogadott — valóban ilyen rossz véleményünk van a felsőbb vezetésről?A megyei pb-ülésen a vita során nyolcán fejtették ki a véleményüket. Volt aki arról szólt, hogy az uránbányászat sajátos terület, ahol az átlagosnál magasabb szinten kell megbecsülni a munkát. Akadt, aki elismerőleg és „irigykedve” fejtegette, hogy a káder- utánpótlás terén a bőség zavarával küzdünk vagy, hogy a megyében a MÉV az egyetlen nagyvállalat, ahol az utóbbi időben nőtt a KISZ-tagság létszáma.Természetesen kritikai észrevételek is elhangzottak, egyebek közt az is, hogy
(folytatás a 2. oldalon)

za b ■ r rr

néhány társadalombiztosítási problémát sem (családi pótlék fizetése, öt évnél több megszakítás rendezése a szolgálati éveknél, szakmai átlag figyelembevétele a szellemi dolgozóknál, bányászati keresetkiegészítés értékállósága stb.). E kérdésekkel a vállalatvezetés a szakszervezet támogatásával továbbra is foglalkozik.A vitaindítót igen élénk érdeklődés követte, volt ki pillanatnyi hangulata, vér- mérséklete alapján mondta el észrevételeit, javaslatait. Ezek közül kiemelhetők és összegezhetők a következők:Töröljék el a bányászati keresetkiegészítésben részesülőknél a személyi jövedelemadót, s így ösztönözzenek további munka- vállalásra. A szakmai átképzésnél vegyék figyelembe a dolgozók egészségi állapotát. Kiemeléskor részletesen ismertessék a dolgozóval a feltételeket, munkavállalási lehetőségeket. Rendezzék a párthoz és szakszervezethez való tartozás rendszerét, szervezetét. Ismertessék az elismerési díj fizetésének lehetőségét. Érjék el, hogy az
(Folytatás a 3. oldalon)

Kinevezés
Varga Mihály vezérigaz

gató az illetékes politikai, 
társadalmi szervek egyet
értésével, műszaki vezér
igazgató-helyettesnek, no
vember 15-éveI Kolsovszky 
Rudolf kereskedelmi igaz
gatót nevezte ki.

Vállalták - 
teljesítették

III. SZ. BANYAÜZEM8-as feltöréshajtó csapat, vezetője: Darázs János; 26- os feltöréshajtó csapat, vezetője: Kiss János; 34-es fejtési csapat, vezetője: Turcsi István; 36-os fejtési csapat, vezetője: Antal József.
V. SZ. BANYAÜZEM54-es fejtési csapat, vezetője: Somogyi Lajos; 67- es fejtési csapat, vezetője: János Pál.

Varga Mihály okleveles bányamérnök 1946-ban született Pusztakovácsiban. Nős, 
felesége gyermekszakorvos, két gyermekük van. Iskolai végzettsége Nehézipari Mű
szaki Egyetem Bányamérnöki Kar, bányaművelő szak. Politikai iskolai végzettsé
ge Marxizmus—Leninizmus Esti Egyetem Szakosító Tagozat. Az MSZMP-nek 1972- 
től tagja.

A pécsi Péch Antal Iparitanuló Intézetben 1963-ban tett vájár szakmában szak
munkásvizsgát. Elvégezte a Bányaipari Aknászképző Technikumot, ahol 1967-ben 
érettségizett. A III. sz. bányaüzemben 1967—68 között vájárként dolgozott. A mis
kolci Nehézipari Műszaki Egyetemen 1968-ban kezdte meg tanulmányait, s 1973- 
ban védte meg diplomáját. A III. sz. bányaüzemben 1973 júliusától aknász, 1974 
szeptemberétől körletvezető-lielyettes, 1975 januárjától körletvezető, 1978 szeptem
berétől biztonsági mérnök, 1980 júliusától a vállalati biztonságtechnikai osztály 
vezetője, 1983 decemberétől a műszaki főosztály vezetője, 1988 januárjától műsza
ki vezérigazgató-helyettes, s ez év október 1-jétől a vállalat vezérigazgatója.

Veress T.—Csöndör L.

Huszonegy esztendő
Akik még emlékeznek a hatvanas 

évek Mecseki Ércbányászati Vállalatá
ra (1964-től az első vegyi dúsítmányt 
leszállító szerelvény elindulása óta ez 
a hivatalos nevünk), felidézhetik a tö
kéletes rendnek közel sem mondható 
állapotokat. Vezetői válság, intrikák és 
személyi torzsalkodások borzolták a 
kedélyeket, szakmai kapkodás, erkölcsi 
probléma sem ment ritkaságszámba. 
Felügyeleti szerveink — azóta már 
mindenki belátta — helyesen úgy dön
töttek, hogy az akkori vállalat veze
tői átlagéletkornál ugyan alig idősebb, 
de politikai, szakmai, vezetői képessé
geinél fogva mégis a legalkalmasabb 
Tóka Jenőt kívülről, más fontos beosz
tásából nevezzék ki vállalatunk igaz
gatójának. Ez 1967. augusztus 1-jén 
történt.

Ha vállalatunk történetét az alapí
tó határozat keltezésétől, 1955. július 
1-jétől számítjuk, kissé önkényesen há
rom korszakot különböztetünk meg: a 
tanulóévekét, a lendületes szervezési, 
technológiai és technikai fejlesztését és 
a jelenlegi helyzetet is jellemzően a 
termelés és a költségek szintentartásá- 
ért folytatott küzdelem korszakát.

Természetesen egy újságcikk terje
delme nem ad módot, hogy ez utóbbi 
korszak minden történését, lényeges 
változását akár csak címszavakban is 
végigkísérjük, de álljon itt emlékezte
tőül néhány.

Erre az időszakra esik az I. és a II. 
sz. bányaüzemek bezárása, s az új, a 
IV. és V. sz. bányaüzemek beruházá
sának indulása, majd a birtokbavétel. 
Ezt olyan minőségi változások kísérték, 
mint a vállalat által beszerzett szov
jet aknamélyítő berendezéssel rekord
idő alatt kihajtott aknák mélysége, a 
mélyművelés követelte komoly villa- 
mosteljesítmény-növekedés, a bánya
szellőztetés teljesítményének ugrássze
rű emelkedése, a megváltozott kőzet
viszonyok kikövetelte új biztosítási 
anyagok és módok, mint a TH-profil- 
acél, a különböző típusú acéltámok, 
kőzetcsavarok, a torkrétbeton, illetve 
ezek kombinációi. A vállalat által gyár
tott hasított csőhorgonyt a hazai bá
nyászat más területein is alkalmazzák, 
sőt exportáljuk is.

Üj, fejlett és bonyolult gépi beren
dezésekkel egészült ki a technikai esz
köztár. Komoly számítógépparkunk 
van. Itt üzemelnek Magyarországon je

lenleg a legmodernebb aknaszállítógé
pek. A vájvégi munka könnyítését, a 
termelékenység javítását szolgálják a 
saját tervezésű és gyártású fúró-előtoló 
berendezések, sínpályán közlekedő és 
önjáró fúrókocsik, korszerű és nagyobb 
teljesítményű önjáró dízel-hidraulikus 
rakodó-szállító gépek, szovjet feltörés
hajtó padozatok, a csúcstechnikát kép
viselő feltörésbővítő padozat és szeren
csére ezzel a sornak még nincs vége.

A robbantási technológia is komoly 
fejlődésen ment át. Előállítottuk és si
kerrel alkalmazzuk az AnDo robbanó
anyagot, melyet más vállalatok számá
ra is gyártunk. Kezdeményezésünkre 
gyártják és más területen is alkalmaz
zák a fél másodperc késleltetésű villa
mos indítású gyutacsokat. Jelentősen 
megnőtt a vágathajtásnál a robbantási 
fogásmélység.

A megváltozott bányaklíma egyre 
inkább megköveteli a munkahelyek 
mesterséges hűtését, a nagyobb szelvé
nyű vágatok, légutak építését.

Beszélhetnénk itt arról a sok és 
rendkívüli erőfeszítést igénylő munká
ról, mely vállalatunknál a dolgozók 
szociális körülményeinek javításáért, a 
lakáshelyzet javulásáért, a kulturális, 
művelődési, sportigények kielégítéséért, 
az emberibb munka- és életkörülmé
nyek kialakításáért folyt.

Külön fejezetet érdemelne az a te
vékenység, melyet vállalati kollektí
vánk ezen idő alatt kifejtett a külön
böző intézmények patronálásában, a 
megye, a város, a lakóhelyek tudo
mányos, kulturális, sportéletében vég
zett munkájában, a politikai, társadal
mi életben betöltött szerepében, ám 
erre sincs itt most mód.

A leköszönő, nyugállományba vonuló 
vezérigazgató szépen búcsúzhatott. A 
vállalat az elmúlt 21 esztendőben nem 
ritkán rendkívüli erőfeszítések árán, 
de mindig teljesítette legfőbb tervmu
tatóit, egész tevékenységét a jó politi
kai hangulat, az alkotó légkör, a kol
lektív tenniakarás jellemezte. Ez ter
mészetesen nemcsak egy embernek, ha
nem az egész vállalati kollektívának 
köszönhető. Ezt hangsúlyozta ki ő is, 
valahányszor a vállalat tevékenységét 
méltatták. Így volt ez a legutóbbi igaz
gatói tanácsülésen is, ahol Czipper 
Gyula miniszterhelyettes megköszönte 
több mint két évtizedes munkáját, 
nyugdíjba vonulása alkalmából.
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A beidegződés Helyett...

...politizálva gondolkodni

Képünkön dr. Antal Gyula az időszerű ideológiai kérdésekről tájékoztatja a pro
pagandistákat.

któber 20-án a Központ tanácstermében meg-
» tartott évnyitó propagandista tanácskozás 

résztvevőit az elnöklő Kablár János köszön
tötte. Első napirendként időszerű ideológiai, politikai 
kérdésekről tartott tájékoztatót dr. Antal Gyula, az 
MSZMf* Baranya Megyei Oktatási Igazgatóság vezető-

Csöndör László felvételetulajdonképpen a pártértekezlet jegyzőkönyve. A kapott tájékoztatás szerint a tanfolyam anyagához két segédanyag is készül. A propagandisták tanulmányi
je. Előadását — mint mondotta — a politikai fcisko- programot kapnak, a hall-
la tanévnyitóján elhangzott Grósz Károly beszédjére és 
Berecz Jánosnak, a nádudvari országos tanácskozáson 
elhangzott tájékoztatójára építette fel.

Antal Gyula, a propagan- lönböző nézeteket vallanakdistáknak szóló előadásában fontos kérdéseket, szemléletbeli változások szükségességét gyűjtötte csokorba. A legfontosabbak között említette a nevelési kérdéseket, melyeknek három alapvető célkitűzése van:Erősíteni kell a reformfo-

gatók pedig munkafüzetet, Az előzetes elképzelések szerint öt témakörre bontanák az anyagot. Első helyen ajánlják a párt mint politikai szervezet témájának feldolgozását. A második témakör lenne a politikai intézményrendszer, a harmadik a gazdasági meg- erre vök- ájulással kapcsolatos kérdések, a negyedik a tudati vi- Antal Gyula előadásában szonyok változása és az ötö- kitért a neosztálinista mo- áik címe: „A szocializmus delire is, amelyet annak nemzetközi erőtérben” len-

arról, hogy ma Magyarországon szocializmus van-e, avagy valamilyen átmeneti állapot. Vezetőink közül is többen politikai szocializmusról szólnak,sóinak.
lyamatok továbbvitelének idején jószándékkal adap- ne.személyi feltételeit. Törekedni kell a szocialista fejlődés alapvető és eltérő feladatainak megismerésére. Kiemelt feladatot kell for-

táltunk a hazai viszonyok- a feldolgozandó részek ra, sajnos a személyi kul- sorrendjét, valamint azttúsz torzulásaival együtt.Érdekfeszítő volt az előadás azon része, amikor az dítani a párt belső életére, ü'zemi propagandisták arról annak erősítésére. hallhattak tájékoztatást.Az előadó különös hang- hogy a történelem a párt propagandisták jutalmazá- súllyal szólt a fogalmak, ka- vezető szerepét soha nem sával ért véget, tegóriák megértésének fon- kérdőjelezte meg, de a párt- tosságáról, ezen belül az irányítást már igen. értés stádiumáról. Hangsú- Az előadást vezérfonal- lyozta. hogy az értés, a ként végigkísérte, hogy a megértés kategóriája az propagandisták legfőbb fe- összefüggések, fogalmak ladata a beidegződések, a egymásra hatása. Pontosan kialakult sémák szerinti ok- ezért a reformfolyamatok tatás helyett, a politizálva egységéről beszélt, kihang- gondolkodás kialakítása a súlyozva, hogy e folyamat résztvevőkben.

hogy melyik témát, milyen mélységben akarják megvitatni, a tanfolyamok tanuló kollektívái döntik el.Az évnyitó tanácskozás a
Veress Tamás |

A megújulás 
szellemében

(Folytatás az 1. oldalról)az információs munka javítása ne csupán a tájékozta tás színvonalasabbá tételét célozza, hanem a gyakorlatban is terjedjen ki az ideológiai munkára.
Kovács István beszámolóját követően Deák László, a Központi Bizottság tagja tartott rövid tájékoztatást a Politikai Bizottság azon határozatáról, amely a pártnak az úgynevezett alternatív szervezetekhez való viszonyát szabályozza.Végezetül Varga Mihály kért szót, aki legalábbis, mint a vállalat vezérigazgatója először vett részt a pb-ülésen. Felhívta a figyelmet arra, hogy a legfontosabb feladatunk most a tervteljesítés. A vállalat nagyon nehéz helyzetben van és minden erőnket a termelésre kell koncentrálni.A nyári időszakban keletkezett lemaradást — melynek legfőbb okai a létszám- és műszakszámhiány, illetve a fémminőség — csak akkor tudjuk behozni, ha az a javulás, ami októbertől érezhető a termelésben, tovább folytatódik.Jelentős szigorítások várhatók a költséggazdálkodásban. Meg kell gyorsítani a III. sz. bányaüzem leművelését, ugyanakkor január elsejével megkezdődik a tényleges áttelepülés az V. sz. bányaüzembe. Végezetül ezzel kapcsolatban a vezér- igazgató kijelentette, hogy egyetlen bányásznak sem kell attól tartania, hogy a III. sz. bányaüzem megszűnésével munka nélkül marad. A létszámot el tudjuk helyezni a másik két bányaüzembe — mondotta.

N. G.

MHSZ megyei aktívaértekezlet
Az MHSZ Baranya Megyei tározója a megye MHSZ-moz- 

vezetősége október 29-én akti- galmának. A beszámoló után 
vaértekezletet és vezetöségvá- hozzászólásokra került sor. Mo- 
lasztást tartott — az MSZMP hal István, az Ércbányász Mo- 
Politikai Bizottsága múlt év ok- dellező Klub titkára felszólald* 
tóberi határozatának szellemé- sában sajnálatosnak nevezte, 
ben— Pécsett, a Középiskolai hogy az MHSZ nem folytat ke- 
Honvédkollégium kultúrtermé- reskedelmi forgalmat fenntar- 
ben. A húsztagú elnökségben tása érdekében, a magánkeres- 
helyet foglalt többek között dr. kedőkkel szemben. Ez azért is 
Jerszi István, az MSZMP Ba- fontos lenne, mert nem kellene 
ranya Megyei Bizottságának az amúgy is egyre hiánycik- 
titkára, Bracsok István vezér- ként jelentkező alkatrészekért 
őrnagy, a Magyar Néphadsereg 4-5-szörös árat fizetni, az egy- 
pártbizottságának titkára, dr. re nehezebb fenntartási költsé- 
Paksy László rendőralezredes, a gek mellett.
Baranya Megyei Rendőrfőkapi- A hozzászólásokat követő vi- 
tányság vezető helyettese. ta összefoglalója után megvá-

László Emil alezredes, megyei lasztották az MHSZ Baranya 
titkár ismertette az elmúlt két megyei 29 fős vezetőségét, 
év munkáját, a közel tizenhat- amelynek tagja lett Mohai Ist- 
ezres klubtagságot képviselő 112 ván és Bradits László (Szolgál- 
küldött előtt. Az előadó a klu- tató üzem). Az MHSZ titkára
bök értékelésénél felsőfokban 
szólt az Ércbányász Modellező 
Klubban folyó munkáról és 
nemzetközi sikereiről. Hangsú
lyozta, hogy ez a klub megha-

újból László Emil alezredes, 
két helyettese Gáspár István 
őrnagy és Kassai Péter.

K. M.

A KISZ - élet hírei
NOVEMBER 15-én 18.00 órai NOVEMBER 24-én a Központ* 

kezdettel a Sportcsarnokban a 201-es termében ülésezik a KISZ 
franciaországi világbajnokságra MÉV Bizottsága. Napirendek: 
készülő magyar moderntánc vá- 1. A vállalati KISZ-bizottság 
lógatott tart bemutatót a KISZ KISZ KB Vörös Vándorzászló
MÉV Bizottsága szervezésében. 
A belépőjegyek 60 forintos egy
ségáron kaphatók a helyszínen. 

*

A VÁLLALATI KlSZ-alap- 
szervezeti titkárképzés zárófog
lalkozására november 23-án

pályázatának megtárgyalása; 2, 
Intézkedési terv az 1988. évi be
számoló és az 1989. évi tervező 
taggyűlések megtartására; 3. 
Különfélék. Minden érdeklődőt 
szeretettel várunk!

*
NOVEMBER 30-án 15.30 óra-

15.30 órai kezdettel a Ságvári kor ad otthont a Ságvári End- 
Endre Művelődési Házban ke- re Művelődési Ház az 1848— 
rül sor. Téma: A kiadott te- 1918—1919 című vetélkedősoro- 
matika alapján. zat döntőjének.

HÍREK

Nyugállományba került: Bo
ros József fürdőkezelő, Perecz 
János műszaknapló-vezető, Far
kas István biztonságtechnikus. 
Körösi Béla mozdonyvezető 
(III. sz. bányaüzem): Bocor 
István vájár, Fekete István fő
csatlós, Hegyi János vájár, Hor
váth Lajos föld alatti operátor, 
Hódosi Tivadar föld alatti ope
rátor, Ormándy Géza aknász, 
Takács Janos vájár (IV. sz. 
bányaüzem): Tóth János föld

Géza műszerész. Matota György 
portás (Ércdúsító üzem); Kalá- 
nyos Mihályné takarítónő, Rei
ter László föld alatti villany
szerelő, Will Gyuláné elektri- 
kus, Fehérvári Józsefné taka
rítónő, Berecz József . gépjár-* 
műszerelő (Szolgáltató üzeni); 
Nádasi János betanított' m'u'rí- 
kás, Kányási István portás, 
Steiner Gyula üzemegység-ve- • 
zető (Kutató-fejlesztő üzem); 
Király Józsefné főzőnő, ' Deák 
Lajos segédmunkás. Storcz Jó
zsef fénymásoló, Zima József 
portás (Központ).

Nyugállományba került .dol
gozóinknak ezúton is megkö
szönjük a vállalatunknál vég
zett eredményes munkájukat,

alatti akkumulátorkezelő. Bogár nyugdíjas éveikhez kellemes 
Imre munkaverseny-felelős. Be- pihenést és jó egészséget kíyá- 
ke Mihály portás. Tóth György nunk.
löld alatti körletvezető-helyet- Meghalt: Wirth Imre geológus* 
tes (V. sz. bányaüzem); Péter mérnök (IV. sz. bányaüzem).

Szélesedő pártdemokrácia
nem választható külön politikai, ideológiai és gazdasági reformra.Beszélt szocializmusképünkről, arról, hogy új képet kell kialakítani. Megemlítette, hogy a közgazdászok és a politológusok kü-
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A következő napirendként 
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Veszedelmes viszonyok: Mer- 
teull márkiné a rendkívül von
zó és köztiszteletben álló öz
vegy, felajánlja volt szeretőjé
nek, Valmont vlkomtnak, hogy 
csábítson el egy ártatlan fiatal 
lányt. A cél: bosszút állni a 
lány leendő férjén. A díj: a 
márkiné hajlandó folytatni a 
vlkomttal megszakított viszo
nyukat. Valmont éppen egy 
közismerten erényes fiatalasz- 
szony elcsábításán fáradozik, 
de végül rááll az alkura.

Az előadást rendezte: Sziko- 
ra János.

Főszereplők: Lukács Sándor, 
Szegedi Erika, Eszenyt Enikő, 
Földi Teri.

„Pártdemokrácia: a kommunista és munkáspártok 
egyik alapelvének, a demokratikus centralizmusnak 
lényeges alkotó eleme. Magába foglalja az alulról 
felfelé történő választás, visszahívás, a beszámolási 
kötelezettség, a kollektív vezetés elvét, különféle de
mokratikus pártfórumok (taggyűlés, aktívaértekezlet, 
pártértekczlet, pártkongresszus) rendszeres időközön
ként történő összehívását, a kritika-önkritika mód
szerének alkalmazását, a párttagság bevonását a lé
nyeges kérdések eldöntésébe és a pártvezetők rend
szeres kapcsolatát a tömegekkel.

A pártdemokrácia érvényesítése történelmileg meg
határozott, az illegalitás körülményei között szük
ségképpen korlátozott, legális viszonyok között szé
leskörű.” Idézet a Munkásmozgalom Történeti Le
xikonból.

Ahhoz, hogy pártunk, a Magyar Szocialista Mun
káspárt betöltse a társadalom vezető erejének sze
repét, szükséges a párt belső életének, működésének 
megújítása. A megújítás egyik sarkallatos pontja az 
lesz, hogy miként tudjuk a pártdemokráciát tovább 
fejleszteni. Az országos pártértekezletet megelőző 
pártviták, a tagkönyvcscrc kapcsán felvetett észre
vételek is jelezték, hogy a párttagság nagyobb be
leszólást igényel a párt politikájába, szükség van a 
demokratizmus továbbfejlesztésére.

A párttagság olyan pártdemokráciát igényel, 
amelyben a párttagok fontos országos és helyi kér
désekben kifejthetik elképzeléseiket, részt vehetnek 
a döntések meghozatalában, a végrehajtásban és az 
ellenőrzésben.

Ez a gondolatsor felveti azt a kérdést, hogy mi 
legyen a demokratikus centralizmussal. A döntési 
rendszer megváltoztatása, az alulról való építkezés 
lehet erre a megoldás.

Vagyis: fontos döntések előtt konzultálni a párt
tagsággal és a véleményeket, javaslatokat figyelem
be véve dönteni. Ha ez így történne, a tagság nem 
felülről ráerőltetett akaratának erezné a határozato
kat, hanem sajátjának — mivel benne van a saját 
véleménye is —, aktívan venne részt a végrehajtás
ban, az ellenőrzésben. Így megvalósulna az alulról 
jövő kezdeményezés és a felülről való irányítás, ez
zel pedig nem csorbulna a demokratikus eentralzi- mus.

Az alulról való építkezés azt igényelné, hogy a 
pártfórumokat (taggyűléseket, testületi üléseket) 
másképp működtessük. El kellene hagyni jónéhány 
olyan formális napirendi pontot, amely a tagság ér
deklődését alig váltja ki. A formális, illetve felülről 
előírt napirendi pontok helyett az aktuális politikai, 
társadalmi kérdések sokkal jobban érdeklik a párt- ' 
tagokat.

Az országos pártértekezlet állásfoglalása lehető
vé tette, hogy a pártalapszervezetek, testületek ön
állóan, minden felső kérés és utasítás nélkül napi
rendre tűzzenek aktuális kérdéseket. Ezzel a lehe
tőséggel a jövőben többször kell élni. A demokrá
cia fokmérője lehet a jövőben a párt nyíltsága, a 
pártmunka nyilvánossága. A párttagnak, a- helyi 
pártszervezeteknek nyitottnak kell lenni minden új 
politikai, társadalmi megnyilvánulásban. A helyi 
pártszervezeteknek sokkal jobban láthatóvá kell 
tenni tevékenységüket, az eddiginél jóval nagyobb, 
hatást kell kifejteni a helyi politikai, társadalmi 
életben. Ahhoz, hogy a párt kifelé nyitott legyen, 
előfeltételnek tekintem a párt belső nyíltságát. Ez- 
megköveteli, hogy a párton belül ne legyenek tabuk, 
kényes témák, érvényesüljön a bírálat, önbírálat sza
badsága.

Érvényt kell szerezni annak a szervezeti szabály- • 
zatban rögzített elvnek, hogy a párttagok egyenlőek, 
a taggyűlések, testületi ülések nyilvánossága vita
tott kérdés a párttagok között. Vannak olyan véle
mények, hogy teljesen nyilvánossá kellene tenni 
ezeket. Én személy szerint ezzel nem értek egyet; 
mivel a pártnak vannak olyan ügyei, amelyek csak 
a párttagokra tartoznak, a pártfórumok elé kerülő 
témákról, az ott zajló vitákról cs döntésekről vi
szont részletesen tájékoztassuk a közvéleményt. A 
társadalmi kontroll így is megvalósítható, nem szük
séges a párton kívülieknek ehhez jelen lenni.

Tisztában vagyok vele. hogy e rövid írás kereté
ben nem érintettem a pártdemokrácia minden rész
letét, nem is ez volt a célom. A cikk megírásának 
az volt a célja, hogy gondolatokat ébresszen a párt
tagokban, párton kívüliekben, az Ércbányász újság
ban minél többen fejtsék ki véleményüket a párt- 
demokrácia továbbfejlesztéséről.

Sós Emil István
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Fórum...
(Folytatás az 1. oldalról)

Egységes, erős bányászszakszervezetet!OTP hitelt folyósítson — áruvásárlási, személyi kölcsön — a bányászati keresetkiegészítésben részesülőknek. Néhány dolgozó számszerűen is ismertette, hogy a bányászati keresetkiegészítés mellett vállalt munkája alapján milyen nagyösszegű adót vontak le, emiatt nem volt érdekük a további munkavállalás. Felmondtak.Eredetileg természetesen nem ez volt a rendelet célja, hanem az, hogy a dolgozók egészségkárosodását megelőzve külszíni munkát vállaljanak, s ehhez kapja a 63 százalékos keresetkiegészítést. Így tehát egy igen pozitív rendelkezés alapjai borultak fel a személyi jövedelemadó bevezetésével, amin feltétlenül indokolt változtatni.Á meglévő problémák ismeretében a résztvevők úgy határoztak, hogy a nyugdíjas alapszervézeten belül önálló tagozatot szerveznek a bányászati keresetkiegészítésben részesülők. A jelenlévők indokoltnak tartották továbbá, hogy a rehabilitált dolgozók is sajátos tagozatot szervezzenek érdekeik védelmére (igaz, ez utóbbi már szervezés alatt áll).
V. T.

Továbbra is a legjobbak között

A képen balról Gáva Tamás segédvájár, Simon Gábor csillés, Dénes József csillés, 
Kozma Gyula vájár, Szccsényl Tibor vájár és Rétfalvi István szakvezető vájár 
láthatók. Csöndör László felvételeTalán nincs olyan év, hogy a IV. sz. bányaüzem 21-es vágathajtó csapatáról he jelenne meg valamilyen írás e lap hasábjain. De ne legyen soha unalmasabb cikk azokról, akik mór hosz- szú ideje igen gyorsan és magas színvonalon végzik mindennapi munkájukat. A 16 fős, három szakban dolgozó csapat idei eredményei is önmagukért beszélnek, hiszen ez évben átlag 140— 1451 százalékot teljesítettek. Például júliusban 148 százalékot, augusztusban pedig 142.6 százalékot. Ezeket az eredményeket úgy hozták, hogy 1988 januárjában egy új korszak kezdődött a csapat életében. Ugyanis ekkor vette át a brigád irányítását Horvát Károly az előző csapatvezetőtől. Forrai 

Andrástól. Így az új csapat- vezetővel beszélgettünk többek között arról, hogy egy hosszabb ideje — mondhatom bátran, hogy több évtizede — kiválóan működő csapat milyen követelmé

A Bányászati Dolgozók Szakszervezetének életében mérföldkőnek számít az október 29-ei felező értekezlet. A nagyjelentőségű tanácskozáson felszólalt Gyu
lai Sándor, vállalatunk szak- szervezeti bizottságának titkára is.Üdvözölve az ágazati konferencia résztvevőit, bevezetőjében szólt a felfokozott várakozásról, amely a tanácskozást megelőzte, majd hozzászólását így folytatta:— Szeptemberi félidős vállalati értekezletünk egyértelműen kinyilvánította: A magyar szakszervezetek egyértelmű letéteményesei legyenek a bérből, fizetésből élő dolgozók érdekeinek védelmében, képviseletében. Mindent el kell követnünk, hogy a bányászszakszervezet egységét ne lehessen megbontani. Ez nemcsak a bányászatban munkát vállalók érdekeit kell, hogy képviselje a Bányászati Dolgozók Szakszervezete, hanem mag kell védenie a szakma becsületét is. Meg kell győzni a pillanatnyi sikerek, előnyök bűvületében élő politikusok (nem kis számban vannak) és az általuk befolyásolt közvéleményt, hogy az energiaszolgáltatást és az energiahordozókat kitermelő ipart külön választani — akár funk

nyeket támaszt azokkal szemben, akik szeretnének a csapatba kerülni.— Először figyelembe vesszük a munkához való viszonyát, hozzáállását. Ez alapvető szempont. Aztán legyen stabil ember, ne bumlizzon és ne legyen utólagos szabadsága. Az idősebbek és régebbi csapattagok ugyanis megkövetelik a munkát, de magukkal is „húzzák” az újoncokat. Egyszóval nálunk mindenki becsületesen és keményen dolgozik, tehát ugyanezt várjuk el a hozzánk kerülőktől.
— Vannak-e gondok, prob

lémák a csapaton belül?
— A brigádon belüli ösz- szetartáson lehetne egy kicsit javítani. Néha „fújnak” egymásra a fiúk, de az ilyesmi hol nem fordul elő?
— Hogy állnak a munka 

utáni brigádélettel?— Nagy összejövetelt évente kétszer rendezünk a Kolozsvár étteremben. Ezeken a jó hangulatú csalá

cionálisan, akár financioná- lisan — nem lehet. Az egyik a másik nélkül nem létezhet.Az szb-titkárunk utalva arra, hogy a szakszervezet részvételét a termelésben a vállalati félidős értekezlet az érdekvédelem speciális változatának minősítette, szólt az uránbányászat leghúsbavágóbb problémáiról is:— Vállalatunk eddig a belföldi árszínvonal folyamatos növekedése, egyéb gazdálkodási körülmények állandó szigorodása ellenére is alapvető gazdálkodási feladatait teljesíteni tudta, mert a megváltozott körülményekhez vállalatunk műszaki, gazdasági vezetése megpróbált alkalmazkodni.—• Idén még nehezzebb gazdasági körülmények között kell feladatunkat teljesíteni, melyet tovább fokoz a bányászat — ezen belül vállalatunk — ellentmondásos megítélése. A megkapott BDSZ akcióprogram tervezete is így fogalmaz: „Az uránbányászat hosszabb távú feladatainak reális meghatározása érdekében, napirendre kell tűzni a helyzetelemzést, majd a szükséges döntés meghozatalát.”— Ezzel a megfogalmazással egyetértünk, csupán

di esteknek a szórakozáson kívüli célja még, hogy a brigádtagokat emberileg mégjobban „összerázzuk”. Részt veszünk az üzem és a vállalat által rendezett sportversenyeken is. Többen járnak közülünk oktatásokra, így például a segédvájárt és vájárt tanfolyamokra minden évben többen jelentkeznek, amit aztán természetesen el is végeznek, de ugyanez elmondható a mozdonyvezetői tanfolyamról is. Társadalmi munka keretén belül a 71-es csapattal közösen elkészítettük az uránvárosi SZTK előtti rokkantfeljáró alapjait. Rendbetettük a si- kondai szanatórium parkját, de ezen kívül még patronáljuk a kozármislenyi óvodát.
— Milyen célkitűzéseik 

vannak az idei évre?— Szeretnénk elnyerni a Vállalat kiváló ifjúsági szocialista brigádja címet.
ifj. Varga Győző

egy szócskát tennék hozzá : sürgősen, mármint a napirendre tűzést illetően.— Ennek hiánya bizonytalanságot okoz a vezetésben, mely befolyásolja a rövid távú döntéseket, de befolyásolja a perspektivikus tervek előkészítését is. Jó volna felelősséggel eldönteni, hogy a különböző távú kormányprogramok közül melyik van érvényben? A 200ü-ig szóló energiaprogram egyáltalán program-e ma? Jelenleg úgy érezzük magunkat, mint egy gépkocsivezető egy 10 méteres látótávolságú ködben.— Nem szerencsés bizonytalanságban tartani egy dolgozó kollektívát, mert ez mindenképpen demoralizáló hatást vált ki. Ahhoz, hogy az 1989-es terveket el lehessen készíteni, tudni kell, hogy mi várható 1990—1991- ben. Ez jelenti a stablilizá- ciót.— Vállalatunk kormányközi megállapodás alapján végzi tevékenységét. Ez a megállapodás 1993-ig érvényes, de kénytelenek vagyunk megkérdezni, valóban addig érvényes?— Mi nem érdemtelenül, mások által megtermelt javak kisajátítását szorgalmazzuk, de azt igen, hogy tudjuk sorsunkat, mert az eddigi leépítések, felszámo. lások — mi úgy nevezzük —, a nagyüzemi munkás- osztály tudatos politikai szétverése, pénzügyi, köz- gazdasági köntösben nem nyugtatnak meg abban, hogy segítséget kapunk dolgozóink jövőjét illetően. Ezeket a feltételeket nekünk kell megteremteni és képesnek is érezzük magunkat erre. Ehhez viszont vil- lágos beszéd kell. Lehet, hogy akkor csak nevünkben leszünk bányavállalat, de vállalatnál dolgozó több ezer ember sorsáról nem lehet egyik óráról a másikra dönteni.Ezt követően Gyulai Sándor részletesen foglalkozott a bányászati keresetkiegészítésben részesülő dolgozóink problémáival.— Az közismert, hogy a keresetkiegészítés fix összeg, semmiféle karbantartására nincs lehetőség és az is, hogy jelenleg nem megol
Az alattomos zaj (5.)
A zaj hatása a fülre

A zaj hat a belső fül érzé
kelő elemeire, melynek egyen
súlyi zavar lehet a következ
ménye. Az egyensúlyi zavart 
rosszullét, szédülés, hányinger 
is követheti. A zaj a belső fül
ben elhelyezkedő csigában de- 
generativ folyamatokat vált ki, 
amelyeknek maradandó hallás- 
károsodás a következménye.

Ha a fület tartósan egyforma 
erősségű zaj éri, akkor bizo
nyos ingcrlési idő után csök
ken az inger által kiváltott ér
zet annak ellenére, hogy nem 
változott az im.erintenzitás.

Erősebb ingerre ismét reagál 
a receptor, ezt nevezzük adap

VÁLLALATI fcŰZEMI TERVMUTATÚK 
fá&nefo teljesítése

az év elejétől (1988. I—X. hónap)
VÁLLALAT:

fémtermelés kg 
vágathajtás fm 
létszám fő
geológiai mélyfúrás fm

ÉRCDÜSITÓ ÜZEM: 
vegyi feldolgozás t

BANYAÜZEMEK:

nyersérctermelés fkg 
vágathajtás fm

dott a műszaki állományú dolgozók nyugdíjaztatása. Az talán kevésbé, hogy egyéni méltányossági elbírálás szükséges a társadalombiztosítási főigazgatóságtól, ha a házastárs nem dolgozik, a családi pótlék kifizetésére. De azt megle. petéssel tapasztaltuk, hogy ezek a dolgozók, ha neta- lántán OTP-hitelhez folyamodnak, nem kaphatnak, mert nincsen munkaviszonyuk. Többektől megkérdezték, hogy milyen keresetkiegészítés az, amikor nincs keresetük. Jogosan veti fel mindenki a kérdést, hogy ezen emberek többsége miért nem dolgozik, mert valójában alig 10 százalék, aki az elmúlt 10 hónapban munkát vállalt.— Megdöbbentő, hogy a keresetkiegészítés a jogszabályok értelmében nem számít munkából származó jövedelemnek, ami szoros jogászi logika szerint így is van. Ha ez nem munkából szerzett jövedelem, munka- vállalás esetén megszűnik a 48 ezer forint adókedvezmény. A két jövedelem ösz_ szevonásra kerül és így nem túlzás, bármilyen hihetetlen is, hogy egyik vájárunk, aki igénybe vette a bányászati keresetkiegészítést és második szakmája villany- szerelő, a munkája után kapott 5000 . forintból 1000 forint nettóbér realizálódott. Ahogy ő fogalmazott, ezért a pénzért nem érdemes reggel 5 órára még az órát sem felhúzni. Dolgozóink kérik a BDSZ vezetőségét, 1 hogy szintén rövid időn belül vizsgálja meg a bányászati keresetkiegészítés végrehajtásának kérdéseit. Addig is kezdeményezze, hogy a logikailag is helytelen bányászati keresetkiegészítés bányászati járadék legyen, mert közismert, hogy a járadékok a személyi jövedelemadó rendszerben 0 adókulcsos. Csupán a kifejezésnek a megváltoztatása egy sor aprónak tűnő problémát megoldana, amit ha valójában végig gondolunk, nem is olyan apró ügy.A személyi jövedelemadó rendszerrel kapcsolatban Gyulai Sándor az adóelőleg rendelet ellentmondásaira hívta fel a figyelmet. El

tációnak. Az adaptáció csak 
addig tart, amíg a behatás idő
tartama és az eredeti érzé
kenység időkiesés nélkül visz- 
szaáll.

Az adaptáció ugyanis bizo
nyos fokig az ingerlésre gyor
san növekszik, de ha az inger 
megszűnik, gyorsan el is mú
lik.

Ha a fül folyamatos inger
lés után erősebb ingerre sem 
reagál, akkor fáradtságról van 
szó, amelynek létrejötte a bel
ső fül oxigénfogyasztásával is 
összefüggésben van. Ez az ál
lapot átmeneti ingerküszöb- 
emelkedéssel járhat együtt, va-
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mondta, hogy ezekre a problémákra már több alkalommal felhívták a figyelmet, de mindannyiszor azt a választ kapták, hogy a módosítás az országgyűlés jogkörébe tartozik. Mondták ezt annak ellenére, hogy az említett rendeletet a kormány hozta.— Idézem a magánszemélyek jövedelemadójáról szóló törvény 22. § utolsó bekezdésének indoklását — folytatta az szb-titkár. — „A munkaviszonyból származó jövedelmek utáni előlegként — az egyszerűbb technikai megoldás és az egyenletesebb ütemű előleglevonás érdekében — a tárgyhavi jövedelem 12-sze- rese után járó adó 1/12-ed részét kell levonni. A nagyobb összegű nem rendszeres jövedelem (prémium, jutalom stb.) esetén még ez is túlzott előleg levonásához vezetne, ezért itt a végrehajtási rendelet eltérő szabályt állapíthat meg.”— Egyébként a rendelet eleve eltér attól az indoklástól, melyet az országgyűlés fogadott el a törvény kapcsán. Ebből az évből már csak két hónap van hátra, de azért nem mindegy, hogy év végén az adóhatóság tartozik a dolgozónak, vagy éppen 0 szaldós az adó kiegyenlítése. Ezért egyértelművé kellene tenni, hogy a vállalatoknak az előző hónapban joguk legyen kiegyenlíteni az adóelőlegtöbbletet, illetve hiányt, ugyanis a jelenlegi kimutatásaink szerint dolgozóink döntő többsége 3—10 ezer forinttal több adót fizetett, mint ami az év végi elszámolásnál kötelező lenne.— Egyetértünk az akció- programban megfogalmazott javaslattal, hogy az alapszervezetek részesedése a tagdíjból 60 százalék legyen. Javasoljuk a BDSZ titkársága hatáskörének korlátozását. A tagságra csak az elnökség és a központi vezetőség hozzon határozatot. A központi vezetőség tagjait a küldő szervek bármelyik időben visszahívhatják, illetve újakat megbízhatnak — mondotta végezetül vállalatunk szb-titkára.

lamint kóros hangosság foko
zódásával. Ebből a fáradtság
ból a visszaállás az eredeti in
gerküszöbre hoszabb ideig tart. 
Ezt nevezzük átmeneti hallás- 
csökkenésnek, amely magába 
foglalja az adaptáció és a fá
radtság jelenségét is. A foga
lom angol rövidítéséből ez a 
TTS. A különböző vizsgálatok 
azt bizonyították, hogy a TTS 
maximuma mindig a 4060 Hz 
frekvencia körüli tartomány
ban jelentkezik.

Ez az átmeneti halláscsök
kenés azonban csak addig ma
rad átmeneti, amíg a zaj erős
sége és a behatás időtartama 
el nem éri azt a határt, amely 
fölött a hallás már nem tud 
reagálódul.

E határ felett a zaj már ma
radandó halláskárosodást ckoz. 
A maradandó halláskárosodás 
is 4000 Hz-en mutatkozik elő
ször és a legérzékenyebben. Ez 
a fül biológiai adottságából kö
vetkezik. A zaj okozta hallás- 
károsodásra annyira jellemző 
annak 4000 Hz-en maximuma, 
hogv ezzel lehet megkülönböz
tetni az öregedéssel járó hallás
csökkenéstől.

A rendszeres szűrővizsgálat 
azért is szükséges, mert a zaj
ártalom kifejlődése az egyéni 
érzékenységtől is függ. Így kez
detben a zajra legérzékenyebb 
embereket szűrjük ki, akiket 
más területre helyezhetünk mie
lőtt megbetegednének.

dr. Bárány Imre
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Szocializmust
de másképp
Egy hajóban utazunk 
— mondják fiataljainkTöbb mint háromórás vitában tárgyalta október 27- én a vállalati párt-végrehajtót izottság és a KISZ MEV Bizottsága a november 18—20-ra kitűzött országos KISZ-értekezlet vitaanyagát: Szocializmust, de másképp című platformjavaslatot. A tanácskozáson részt vett Deák László, az MSZMP KB tagja, Hegenthurn Jó
zsef, a KISZ KB IB tagja, valamint Tölgyesi Márta, a KISZ Baranya Megyei Bizottsága titkára is.Az elnöklő Kovács István vállalati pb-titkár köszöntője után Varjú László, a KISZ MÉJZ Bizottsága titkára fűzött szóbeli kiegészítést a dokumentumokhoz.Elmondta — többek között —, hogy az üzemiKISZ-alapszervezetekben már tárgyalták a KISZ KB írásos anyagait, valamint a fiatalok hét alapvető gondját: a demográfiai váltás, oktatás, lakáshelyzet, gyermeknevelés, foglalkoztatás, bérkérdés és a vezetővé válás kérdéseit. Prioritást adva a lakás-, oktatás- és foglalkoztatáspolitikai tennivalóknak. Beszélt arról is, hogy az alapszervezetek véleménye szerint meg kell reformálni a KISZ-t. Ezen belül tisztázódott, hogy a párt ifjúsági szervezeteként óhajt tevékenykedni. Viszont fontolóra kell venni, hogy az ágazati-szakmai, vagy a hagyományos módon történjen-e a fiatalok fokozott érdek- védelme.Eddigi mai ismeretünk és törekvésünk — mondotta szóbeli kiegészítését befejezve —, hogy nem új ifjúsági szervezetre van szükség, hanem a meglévőnek kell megújulnia.A vitában 14-en vettek részt. Axt Ernő (ÉDÜ), Pércsi Sándor (V. sz. bányaüzem), Danka József (iy. sz. bányaüzem), Deák László (IV. sz. bányaüzem), Gyulai Sándor (Központ), Hágenthurn József (III. sz. bányaüzem), Kablár János (Központ), Kovács István (Központ), Lakatos Zoltán (V. sz. bányaüzem), Takács Attila (III. sz. bányaüzem), Varga Jenő (Központ), Varga Mihály (Központ), Varjú László (Központ) és Várnagy Ferenc (Központ).A hozzászólók az alábbiakat emelték ki: a KISZ- nek fel kell vállalnia az ér

dekvédelmet, mivel a fokozódó terhek a fiatalokat sújtják leginkább. A jelszavakból és papírgyártásból elég volt. A KISZ a jogosítványaival nem tud élni. A gazdasági vezetők a 30 éven aluli fiatalokkal nem az előírt módon foglalkoznak. Ha a KISZ a gondokat fel tudja vállalni, akkor a nevén sem kell változtatni. A fiatalok lakásgondjainak megoldására vállalatunknak nagyobb erőfeszítést kell fordítani, mert a házasság, gyermek, család ennek a függvénye. A KISZ politizáló is meg érdekvédelmi szervezet is legyen? Netán ágazati-szakmai? A pártirányítás közvetett módon érvényesüljön. A demokratikus centralizmus gyakorlata az ifjúsági szervezetben is szükséges. A kiszes párttagok és a szakszervezeti ifjúsági tagozat feladatait is tisztázni kell. Ha a gazdasági fordulat mielőbb nem történik meg. félő, hogy az érdekvédelmi szervezeteket elsöprik és újat akarnak.A hozzászólások végén Varjú László a párt- irányításról szólva hangsúlyozta, hogy nem volt túlzott a pórt beavatkozása, önállóan tudtak dolgozni, de az együttműködésben, a a gondok megoldásában és a KISZ-szel szembeni elvárásokban konstruktívabban kell foglalkoznia a pártnak. Ezután utalt arra, hogy az együttes ülés vitája alapján sem várható más szerveződés az ifjúsági mozgalomban vállalatunknál.Befejezésül Deák László és Kovács István kifejtették, hogy az országos párt- értekezlet szellemiségéhez kapcsolódik a fiatalok dokumentuma, az ifjúsági szervezet megújulásának határozott szándéka. A párt az ifjúsági mozgalom megújulásával a jövőben is igényli a cselekvő együttműködést az ifjúsággal és ennek egy olyan tömegszervezetével, mely tömöríti a szocialista célokat elfogadó fiatalokat. Ezért pedig nekünk, elsősorban a vállalatunk, a bányászat, a munkásfiatalok gondjaira kell összpontosítanunk, mert itt kell a fiatalság boldogulását megteremteni — mondotta végezetül Kovács István.
K. J.

A szakszervezeti élet hírei
MEGKÖTÖTTEK az 1989. év

re szóló csereüdültetési szerző
déseket az NDK-ban és Cseh
szlovákiában. 80S fő utazhat a 
IVismut vállalat üdülőibe (2 
csoport Oberwiesenthalba, l—l 
csoport Berga Elsterbe, Bad- 
Blankenburgba és Zlnnowitz- 
ba). A csehszlovákiai üdülőkben 
(Tátra Koranic, Ilarrackov és 
Medlov) 108-an üdülhetnek. A 
Marlánské Lázné-ban lévő bá
nyaüzem és üdülő vezetőivel 
december elején lesz a tárgya
lás. Igény esetén előrelátható
an 40 dolgozónk utazhat Cseh
szlovákia egyik legszebb vidé
kére. *

ISMETELTEN árellenőrzése
ket tartanak vállalatunk társa
dalmi kereskedelmi ellenőrei. 
Az üzemi büfék áruválasztékát 
és higiéniáját az elmúlt hetek
ben vizsgálták.*

A SEGÉLYEZÉSI szabályzat 
módosítására tettek javaslatot 
az alapszervezeti TT-elnökök 
október 19-el értekezletükön.*

PÁRBESZÉDET kezdeménye
zett Pécs Megyei Város Taná

csa a város szakszervezeti bi
zottságainak titkáraival. Az új
szerű együttműködést mindkét 
fél kedvezően fogadta. Piti Zol
tán tanácselnök a város gond
jairól (lakásgazdálkodás, társa
dalmi gondoskodás, társadalmi 
közérzet romlása, a város poli
tikai intézményeinek változá
sa, egészségpolitika, foglalkozta
táspolitika stb.) tájékoztatta a 
szb-titkárokat. Segítő támoga
tásukat kérte az 1989-es ter
vek kialakításához és a város
ért, lakóterületükért tevékeny
kedő üzemi aktivisták munká
jának figyelemmel kíséréséhez 
önkéntes munkaakciók szerve
zéséhez. A szakszervezeti tit
károk a tanács munkájának 
további támogatását ígérték, de 
kérték a teho mielőbbi meg
szüntetését. Dr. Horváth Csaba, 
a városi szakszervezeti bizott
ság titkára az információs je
lentésekben felvetett dolgozói 
vélemények, valamint a lakos
sági fórumokon elhangzottak 
alapján önálló szakszervezeti 
vélemény kialakítását javasol
ta a tanács munkájával kap
csolatban.

Az elmúlt hónapban kedves vendégek fogadására készült a Szolgáltató üzem Volga szocialista brigádja. Meghívásukra kétnapos látogatásra Pécsre érkezett a MALÉV földi kiszolgáló csoportjának 12 fős küldöttsége. A két brigád közötti kapcsolat felvétele Nagy 
Sándor nevéhez fűződik, aki korábban bányász, majd gépkocsivezetőként dolgozott a vállalatnál. Ennek kapcsán merült fel az a gondolat, hogy baráti kapcsolatot létesítsen e két szocialista brigád. Nos, az elhatározást tett követte. A

Az „1848-1918-1919"
politikai vetélkedő eredménye1988 áprilisában a KISZ alapszervezet, Műszaki bri- MÉV Bizottsága mellett gád (III. körlet) 34,5 pontműködő PKMB által, az tál.Ércbányász újság hasábja- 10—14-ig: Bányamérő bri- in megrendezett négyfordu- gád, Dozimetria brigád, Iro- lós politikai vetélkedő ered- dai KISZ-alapszervezet, menyei a következők: Lengyeltóti brigád (V. sz.Az előjátékban 63 csapat bányaüzem) 32,5 és 15. hevett részt. A legtöbb részt- lyen a Főkönyvelés brigád vevő az V. sz. bányaüzem. (V. sz. bányaüzem) 31,5 bői pályázott a döntőbeju- ponttal.tásra, számszerint 44. A dön- A vetélkedő döntőjére — tőbe jutott legjobb 15 csa- ezen csapatok részvételével pat az eddig elért pontszá- 1988. november 30-án 15.30 mával a következő: órakor kerül sor a Ságvári1. MSZBT brigád (Anyag- Endre Művelődési Ház tük- osztály) 39 pont. 2.—3. Tye- rös termében. A háromfős reskova brigád (IV. sz. bá- csapatok a vetélkedő „for- nyaüzem), Iq szakasz 38— gatókönyvét” november 15- 38 ponttal, 4. Eötvös operá- ig postán kapják meg. A tor brigád (III. sz. bánya- díjazás a felhívásban közzé- üzem) 35,5 ponttal, 5—10-ig: tettek szerint történik, a IV. sz. bányaüzem: További sikeres játékot kíván a PKMB munkabizottság. Mikolics Zoltán1-es, 41-es, 36-os, 34-es csa. patok (III. körlet), KISZ-

A Ságvári Endre 
Művelődési Ház 
novemberi programjából

Ságvári Filmklub 
15-én 18.00 órakor:

Csintalan asszonyok.

Színházjáró busz
20-án 10.00 órakor: Pesti Szín- Fogadjunk (olasz film).

ház: Veszedelmes viszonyok cí
mű előadására.

Feyder:

Egyéb
20-án: 9.00 órakor: Fotós ré

giségek börzéje (fényképező
gép-, újság- és fényképvásár
lás, eladás, cserelehetőség).

Üzemi, vállalati rendezvények
18- án: Az V. sz. bányaüzemi 

nyugdíjas párttagok találkozó
ja.

25- én: A nyugdíjas alapszer
vezet beszámoló taggyűlése.

26- án: Az V. sz. bányaüzem 
családi estje.

Ságvári Mozi
19- én 16.00 és 18.00 órakor:

Harmadik Színház
22-én 15.30 órakor

György: Csirkefej.
24- én 17.00 órakor: Mrozek: 

Emigránsok.
28-án 9.00 órakor:

György: Csirkefej.
Koncert

25- én 19.00 órakor: A MÉV 
Koncert Fúvós Zenekarának 
őszi hangversenye.

20-án 16.00 és 18.00 órakor: 
Krokodil Dundee (ausztrál film). 

Spiró 26-án 16.00 és 18.00 órakor: 
Széljáró (USA film).

27-én 16.00 és 18.00 órakor:
Spiró Bíborszín I.—II. (USA film).

29- én 16.00 órakor: Sír az út 
előttem I.—II. (magyar film).

30- án 16.00 órakor: Sír az út 
előttem III.—IV. (magyar film).

Malévesek a bányában

A maiéves vendégek bányajárás után. Csöndör László felvételeszívélyes fogadtatást követően, a vendégek bányalátogatáson vettek részt az V. sz. bányaüzemben. Csodálattal adóztak vendéglátóiknak, hogy lehetővé tették számukra a nem mindennapos látnivalót a föld mélyében. Kiszállás után meg is ígérték, hogy viszonzásul a felhők fölé repítik majd a Volga brigád tagjait. A dús élmények hatása alatt a vendégek Orfűre látogattak, a III. sz. bányaüzem hétvégi pihenőtelepére, ahol 
Nagy Zsigmond, a MÉV személyzeti osztályvezetője tájékoztatót adott a válla

Élni is engedd

Miénk a szakszervezet?!udapcsten, a SZOT Központi Iskoláján október, ben került sor az I. Országos Szakszervezeti Ifjúsági Konferenciára, az SZMT Ifjúsági Tanácsának tagjaként, az SZMT küldötteként a tanácskozáson részt vett Lovas László, a vállalat személyzetiés oktatási osztályának előadója.
— Milyen légkör jelle- ismételten megfognimazás-

mezte az I. Országos Szak- ra kerüljenek. Azt nem 
szervezeti Ifjúsági Konfe- mondhatom — mire is 
renciát? mondanám —, hogy ekkor— Nyílt és politizáló. Ez vagy akkor kézzelfoghatókülönösen érvényes volt — eredmény születik. De kell, válaszolt Lovas László — a hogy legyen foganatja az szekcióülésekre. Markáns állásfoglalásnak, megfogalmazások jellemez- — Bízik abban, hogy e ték az egynapos tanácsko- tanácskozás valamelyest zást. elősegíti a fiatalok kilátás-

— A hallottak alapján tálán körülményeinek jenrí-, 
miként látja, lesz-e foga- tását, enyhíti a fokozódó 
natja a különböző szekciók gondokat?
fellépéseinek, ha úgy tét- — Igen. Bizakodásra az 
szik, követeléseinek? ad okot, hogy akik ott vol-— Ez is egy útkeresés tünk, képviseltük a szakvolt és remélem, hogy mi szervezeti fiatalságot, egy- is hozzájárultunk a szak- féleképpen szóltunk, azonos szervezeti mozgalom meg- gondokat vetettünk fel, s újulásához. Nem csak én az állásfoglalások megszüle- hiszem, hanem mindenki, tését közös akarat eredmé- aki ott megjelent, s biza- nyezte. Ez adja azt a hitet, kódunk abban, hogy a fia- hogy elmozdulás történik a talok érdekvédelmét sike- holtpontról. Bár igaz, a rül a szakszervezeten belül szakszervezet mindent megmegvalósítani. A bázis az oldani nem képes, ehhez a érdekvédelem gyakorlásé- társadalom, a párt, a korban, a szakszervezet kell, mány érdeke, segítése szük- hogy legyen. Elengedhetet- séges.len viszont, hogy a szak- — Felmerült a konferen- szervezetbe a fiatalok be- cián az ifjúsági érdekvédel- épüljenek, s egyenlő part- met leginkább szolgáló szer
verek legyenek a testüle- vezetek megalakításának le
tekben. Ne kívülállóként hetősége. Szerencsés az, ha bábáskodjon felettük, ér- az érdekvédelem tagozódik, tűk a szakszervezet. Igaz, nem vész-e el méginkább ehhez aktív ifjúság kell, s az ifjúság a jogok és köte- az, hogy kötődni tudjon, lességek sűrűjében és ugyan
mert különben passzív ma- akkor helyzete esetleg fi- rad. ZcarcRi/it sem változik?!— Ügy látom, ez a kon- — Szó volt önálló ifjúsá- ferencia is egy fórum volt gi alapszervezetek létreho- arra, hogy kommunikál- zásáról, de a többségi ál- junk, hogy érvek, érdekek láspont az volt, hogy az ifjúsági tanácsok, tagozatok adják azt a keretet, amelyik alkalmas a dolgozó ifjúság érdekeinek megfogalmazására, közvetítésére. A tagozatok jog- és hatásköri működését kell hatékonyabban biztosítani — mondotta végezetül Lovas László.

Veress Tamás

Fotós börzeA hónap jelentős eseménye újdonságnak számít, hiszen a fotókör első ízben rendezi meg a fotós régiségek börzéjét, ahol az érdeklődők bemutathatják régi fényképezőgépeiket, alkatrészeiket. objektíveket, újságokat és fényképeket vásárolhatnak, vagy eladhatnak, Illetve cserélhetnek egymás között. Szeretettel várunk minden kedves érdeklődőt a Ságvári Endre Művelődési Házban 1983. november 26-án, szombaton délelőtt 9—11 óra között. Mindkét eseményről bővebb felvilágosítást ad a fotókör, vezető a 14-68-as telefonszámon.
lat múltjáról, jelenéről és jövőjéről. Ezen a fogadáson már teljes volt a létszám, mivel megérkezett a Volga brigád valamennyi tagja. A közös vacsora után hosszas baráti beszélgetésekre került sor.Másnap a vendégek Szigetvárra utaztak, ahol megtekintették a várat, majd Pécsett látogatást tettek a föld alatti bányászmúzeumban. A program befejeztével a késő délutáni órákban visszautaztak Budapestre.

Kovács M.

Közlemény
A MÉV nyugdíjas szakszer

vezet 1988. november 25-én 15.00 
órai kezdettel tartja évzáró 
taggyűlését a Ságvári Endre 
Művelődési Házban, melyre a 
tagjait szeretettel várja.

Szakszervezeti bizottság
*

sagvari filmklub
Az 1988/89-es évad Híres tör

ténelmi filmek sorozat követ
kező filmje: Feyder: Csintalan 
asszonyok. A vérbő történet 
Flandria megszállásának idején 
játszódik. A spanyol megszál
lókat egy városkában az asz- 
szonyok pompás lakomával sze
lídítik meg. A filmet bámula
tos díszletek, a gyönyörű ru
hák, a flamand festők müveire 
emlékeztető képek és a kiváló 
színészi alakítások teszik szó
rakoztató látványossággá.
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Pénzügyi gondok, 
feszítő határidők

Sallai Árpádot, a beruházási 
és tervezési főosztály vezetőjét 
arról kérdeztük, hogy ebben az 
évben mit tett és tesz a főosz
tály annak érdekében, hogy a 
vállalat alapvető feladatait tel
jesíteni tudja.

— A beruházásban és a ter
vezésben résztvevő kollégák 
válaszolt a főosztályvezető — 
jelenlegi helyzetünkben sokkal 
többet kell, hogy dolgozzanak. 
Az igények konstansak, de az 
árak állandó mozgásban van
nak. Ezen ellentmondásnak egy
re nehezebb eleget tenni. A 
mégnövekedett feladatokhoz ké
pest, a főosztály létszáma nem 
változott. Naponta beszéljük át 
a feladatokat, s próbálunk szin
ten maradni.

— Az V. sz. bányaüzemi be
ruházás programmódosítása 
elhúzódott. A folyamatos

• munka biztosítása érdeké- 
j ben mit kell, azaz mit le- 
’ hét tenni?
— Évek óta téma ez, ami 

mindig elhalasztódott. Végül is 
1387-ben elkészült a tervmódo
sítás, de döntés nem született, 
azaz nem került még elfoga
dásra. Ezen felül probléma az 
is, hogy a pénzügyi kormány
zat ez évben 21C millió forintot 
hagyott jóvá, amit fél év múl
va 204 millióra csökkentett. Ah
hoz, hogy 1990. év végéig az V. 
sz. bányaüzemi programot tel
jesítsük, ebben az évben 250 
millió forintos beruházást kell 
teljesíteni. A hiányzó pénzösz- 
szeg ellensúlyozására 64 millió 
rorintot adminisztratív úton át
csoportosítottunk e programban.

— Amennyiben a jövő év áp
rilis közepéig a programmódo
sítás ügyében döntés nem szü
letik, a program pénzügyi ré
sze kimerül, mivel felhasznál
juk a jelenleg rendelkezésre 
álló programösszeget, s kény
telenek leszünk leállni az V. 
sz. bányaüzemi beruházással.

— Ebben az évben 60 millió 
forintos beruházásunk van az 
Ércdúsító üzemben, itt gonja- 
ink nincsenek, bár előfordul
lak év közben módosítások, de 
ezek nem veszélyeztettek a 
tervet. A IV. sz. bányaüzem K. 
bányamező légaknájánál ugyan
csak 60 millió forintos fcladal 
az idei. Itt a határidőben már 
csúszással számolunk, egyrészt 
azért, mivel a kivitelező a várt
nál kisebb létszámmal vonult 
fel. Másodszor azért, mivel a 
Természetvédelmi Hivatal nem 
engedélyezte a 35 kV-os légve
zeték kiépítését, erdőírtással, s 
Így 6 kV-os földkábellel kell 
megoldani az energiaellátást. Ez 
a változtatás végül is féléves 
csúszást eredményezett. E fela
datok mellett — melyek a je
lentősebbek — még igen sok, 
több millió forintos nagyságren
dű beruházó tevékenységet vé
gez a főosztály.

— Milyen munkákon dolgo
zik Jelenleg a tervezési osz-

. tály?
— Éves feladatának megfele

lően tevékenykedik az utolso 
negyedévben is. E negyedévben 
a tervezés többek között a III. 
sz. bányaüzem külszíni csille- 
forgalom rekonstrukcióján, a 
munkásszálló lakószobáinak 
komfortosításán, a pinceklub 
átalakításán, a IV. sz. bánya
üzemi aknafütés második üte
mén, az Ércdúsító üzem tar
goncamosó- és javítóján, ruha
raktár építésén, a tmk-műhely 
közpóntifűtés és szellőztetés át
alakításán, a Kutató-fejlesztő 
üzem perkoláció 16 A és B te
rek dokumentációján és a III. 
sz. bányaüzem bányavíz elve
zetésének véglegesítésén dolgo
zik.

— Ml az oka annak, hogy 
a beruházási munkák bein
dulásakor nem állnak ren
delkezésre a részletes kivi
teli tervek? Ez sokak sze
rint Időbeni csúszáshoz, át
fedésekhez, többletköltségek
hez vezet.

— Tervdokumentáció hiánya 
miatt a beruházások nem szü
netellek. Az viszont gyakorlat
tá vált, hogy lépcsőzetes terv
dokumentációs szolgáltatást 
adunk. Nem Is cél, hogy két- 
vagonnyl dokumentáció álljon 
mindig rendelkezésre. Meg kell, 
hogy mondjam, még most Is 
van az V. sz. bányaüzemi prog
ramban olyan feladat, amely
nek nincs meg a kiviteli terv
dokumentációja. Sok összetevő 
indokolja mindezt, részben az, 
hogy évekkel korábban értel
metlen a tervezőket lekötni ak
kor, amikor — maradva az V. 
sz. bányaüzemnél — egy Ilyen 
nagy beruházáson mindig van
nak aktuális munkák. De az 
is indokolja ezt, hogy három- 
évenként eleve aktualizálni kell 
a terveket, mert előfordulhat, 
hogy a betervezett anyagok, 
berendezések, műszerek már 
nem beszerezhetők.

— Mindezek után azt kell, 
hogy mondjam, részletes terv
dokumentáció hiánya nem okoz
hat időbeli csúszást, nem ve
zethet átfedésekhez és nem jár
hat többletkiadással — mon
dotta végezetül Sallai Árpád.

Veress Tamás

Kihelyezett ülés az Anyagosztályon

A zajszintméréstől a GHH alkatrészekig
Október 19-én az Anyag- és áruforgalmi főosztályon tartott kihelyezett ülést a vállalati szakszervezeti bizottság. A testületet először 

Kolsovszky Rudolf kereskedelmi igazgató tájékoztatta a főosztály tevékenységéről, munkájáról, majd a vszb tagjai üzemlátogatáson ismerkedtek az ott dolgozók munkakörülményeivel.A látogatók egyebek közt arról is meggyőződhettek, hogy az ide beérkező irdatlan mennyiségű anyag mozgatása jórészt gépi erővel történik, de bizony az is előfordul, hogy a nehéz fizikai munkát igénylő kézi rakodásra van szükség. Mint azt a kereskedelmi igazgatótól megtudtuk, vállalaton belül — a raklapok és a konténerek segítségével — sikerült a rakodást teljes mértékben gépesíteni, azonban egyes cégektől még mindig úgy kapjuk az anyagot, mint mondjuk harminc évvel ezelőtt: ömlesztve.Egyébként éppen a gépesítés és a jó szervezés eredménye is, hogy az elmúlt évben sem halálos, sem súlyos üzemi baleset nem történt az anyagosztályon, sőt— ha szabad ilyet mondani— a baleseti helyzet jónak mondható.
ICép szöveg nélkül

Előd Szaniszló rajza

Tanulságos balesetek
bányaüzemekben kiemelten balesetveszélyes terület a 
szállítási tevékenység. A szállítási munkák közül is 
különösen az aknaszállitás kiszolgálása, valamint a moz- 
donyszállltás eredményez sok balesetet. Nem véletlen te

hát, hogy a MÉV Szabályzaton túlmenően Aknaszállítási és 
bányamozdony-szállítási szolgálati utasításból is kioktatásra 
kerülnek az ezen a területen dolgozók. Mégis időről időre visz- 
szatérö típusbalesetek fordulnak elő. A mozdonyszállftás egyik 
legveszélyesebb és leggyakrabban balesetet okozó tevékenysé
ge a tolatás és párhuzamos vágányról lánccal történő csille- 
húzatás. Ezek a munkák csak tolatás! kísérő segítségével vé
gezhetők. Az alábbi baleseteknél a mozdonyvezetők többek 
között ennek elmulasztása miatt sérültek meg.

Az V. sz. bányaüzemben a 13. 
szinten K. •!. mozdonyvezető 
2 db fa légajtót üres csille te
tején tolatva szállított a 4/13-as 
vakakna 13. szinti rakodóvága
tán. Egy váltón áthaladva az 
egyik légajtó elakadt a vágat 
TH-biztosításában, majd a 6 
cm vastag deszkából készült 
légajtóról a szélső deszka le
szakadt és a vezetőfülkébe vá
gódott, ennek következtében 
K. J. combcsonttörést szenve
dett.

K. J. munkavégzése során 
megszegte a MÉV Szabályzat 
4.4.5. pontját, mely szerint:

Egyebek közt ez tükröződött abból a jelentésből is, amelyet a vszb munkavédelmi munkabizottsága az augusztusi vállalati komplex szemle tapasztalatait is felhasználva, ez alkalommal terjesztett a vszb elé.A vita során többen is felvetették, hogy egyes munkahelyeken rendkívül magas a zajszint. Ezzel kapcsolatban az illetékesek elmondták, hogy a közeljövőben új zajszintméréseket fognak végezni és megteszik a szükséges intézkedéseket.Szóba került az is, hogy a raktárosok között csak egy olyan dolgozó van, aki méregkezelői vizsgával rendelkezik. Mi van altkor, ha az illető megbetegszik, vagy szabadságra megy?
Sperczel János műszaki vezető ezzel kapcsolatban elmondta, hogy egy másik dolgozójuk is rendelkezett ilyen vizsgával, de időközben leszámolt. Ezt a jogosítványt egy speciális tanfolyamon lehet csak megszerezni. Amint — megfelelő létszám esetén — indítanak ilyet az illetékes szervek, beiskolázzák rá egyik dolgozójukat.Egyöntetű volt a vélemény, hogy az Anyag- és áruforgalmi főosztály munkavédelmi és baleseti hely

„Csillébe az oldalperemen túl
nyúló tárgyat rakni tilos!”

A csille pereme felett legfel
jebb 0.2 méteres túlnyúlás meg
engedett, valamint a Szolgálati 
utasítás a bányamozdony-szál- 
lításhoz VI. fejezetének 6.1. és 
6.2. pontját, melyek szerint: 
„6.1. Tolatás közben... a kise
gítő személynek a szerelvény 
előtt a járóosztályban kell ha
ladnia. a mozdonyvezető részé
re szükséges hang- és fényjel
zést megadni.”

„6.2.: Tolatási műveletet csak 
csillerendezés során és fejtési 
szállítóvágatban szabad végez
ni.”

zete megfelelő, az egykori központi raktár az utóbbi években rengeteget fejlődött. Itt, ahol néhány évvel ezelőtt bizony még fürdő és öltöző is alig volt, ma már megfelelő körülmények között dolgozhatnak az emberek.
Dani Ferenc, a III. sz. bányaüzem csapatvezető vájára annak a reményének adott hangot, hogy az ama még üresen álló raktár — melyet az üzemlátogatás során láthattak — mihamarabb GHH alkatrészekkel telik majd meg.Kolsovszky Rudolf az itt létesítendő konszignációs raktárral kapcsolatban elmondta, hogy az üzemek úgynevezett lehívó listája alapján rövidesen sok probléma megoldódik, hiszen néhány héten belül mintegy 6 millió forint értékben tárolnak majd itt GHH alkatrészeket.Az Anyag- és áruforgalmi főosztály munkavédelmi helyzetéről szóló jelentést a testület elfogadta, majd meghallgatta azt a tájékoztatót, amelyben Óvári 

György, a vállalati szám- vizsgáló bizottság elnöke a szakszervezeti alapszervek gazdasági és pénzügyi fegyelméről számolt be.
N. G.

Ugyancsak a 13. szinten az V. 
szállítóakna teleoldali ren
dezőjén történt a következő 
baleset:

H. Gy. mozdonyvezető pár
huzamos vágányról húzatólánc- 
cal teleszerelvényt engedett a 
telecsillesor végére. A húzató- 
lánc kampója az első csille al
vázába volt akasztva és a csil
lék összezárósakor ez a csille 
első kerekeivel felszaladt a va
súti sínre.

A kampó kiakasztásakor a 
csille visszaesett eredeti stabil 
helyzetébe, eközben a kampó 
II. Gy. jobb kezének 4. és 5. 
ujját olyan erővel a talphoz 
szorította, hogy egy-egy ízper
cét csonkolni kellett.

A baleset nem következett 
volna be, ha H. Gy. betartja a 
Szolgálati utasítás a bányamoz- 
dony-szállításhoz I. fejezetének 
1.6. és VI. fejezetének 6.9. 
pontját, melyek szerint:

I. 6. pont: „Mozdonyszállítás
hoz kisegítő személyt kell biz
tosítani, ha a szállított szerel
vényt tolatni kell, vagy szom
szédos vágányról kötéllel, lánc
cal kell mozgatni."

6.9. pont: „Vonóhorgot csak 
a csille vontatószeméhez sza
bad csatlakoztatni.”

Mészáros Endre

Kocsis Miklós segédaknász
A most 23 éves' fiatalember tíz esztendeje tán még azt sem tudta, hogy Magyarországon uránbányászat is létezik. Ekkor települt át ugyanis édesanyjával és testvéreivel egy Somogy megyei kis faluba, a Kárpát-ukrajnai Be- regovóból.Jelenleg is szovjet állampolgár, ám olyan kristály tisztán beszéli a magyart, mintha mindig csak ezt tanulta volna.Az általános iskola elvégzése után a kaposvári ipari szakmunkásképző intézet szerszámkészítő szakán tanult, majd a miskolci Nehézipari Műszaki Egyetemre felvételizett, a gépész- mérnöki tagozatra, ám másfél pont híján az nem sikerült. Felvették viszont a dunaújvárosi kihelyezett karra, ahol kohómérnöknek tanulhatott volna, de a család szűkös anyagi helyzetében kellett a pénz, így inkább munkába állt.1985 szeptemberében jött vállalatunk III. sz. bányaüzeméhez föld alatti lakatosnak, majd egy év múlva vájvégre kérte magát. Se- gédvájári. vájári vizsgát tett és a bányaipari technikumban tanult. Itt idén végzett és ma már mint segédaknász dolgozik a III-as körletnél.— Egy ilyen új beosztásban nehéz az embernek elfogadtatnia magát — vélekedik. — Egyrészt az idősebb, tapasztalt kollégákkal, akikhez viszonyítva még zöldfülű aknásznak számí
Milyen jogai vannak a 
szakszervezeteknek?

A Minisztertanács 1988. október 13-ai ülésén, többek között a Munka Törvénykönyv módosításával foglalkozott. A változtatási törekvések — a szakszervezeti tagok nagy felháborodására — a korábban kétségbevonhatatlannak tartott szakszervezeti jogokat érintik: kollektív szerződés,egyetértési jog, vétójog.Időben 1968-ig menjünk vissza. Az új gazdasági mechanizmus bevezetése, a vállalatok önállóságának kezdődő időszaka. A vállalati igazgatók egyszemélyi joga és felelőssége az egyik oldalon. A másik oldalon a kollektív szerződés bevezetése. Ebben a szakszervezetek a bérügyi, szociális kérdések betartására kötelezhették a gazdasági vezetőt.1970-es évek. A reform elleni visszarendeződés ko. ra. a vállalatok vezetőinek egyszemélyi joga és felelőssége lényegesen csorbul. Az üzemi „háromszögek”, „négyszögek”, „sokszögek” kialakulása összemossa a döntési szerepeket.1988. A kormány törekvése a kollektív szerződés megkötési kötelezettségének megszüntetésére. Álláspontja az, hogyha a munkáltató, vagy a munkavállaló képviselete a szerződésre nem tart igényt, akkor annak kimunkálására nem kényszeríthető.Legfőbb érve, hogy a vállalati vezetők nagyobb önállóságára szükség van. Ugyanis a piacon valós gazdasági sikereket csak a

tok, másrészt a bányászokkal, akikkel nem is oly rég — mitagadás — még együtt „cigánykodtunk”.
Kocsis Miklós egyébként a Mélyszint III-as KISZ- alapszervezet titkára, az üzemi és a vállalati KISZ- bizottság tagja.Szeptember óta ifjú házas, így aztán le kell mondania arról a tervéről, hogy a Szovjetunióban tanuljon tovább ösztöndíjasként, hisz családos emberként szóba sem jöhet. Viszont a miskolci Nehézipari Műszaki Egyetemet ismét megpályázza. de ezúttal a bányamérnöki karra veszi az irányt. Annál is inkább, mert jövőre, ha minden igaz, indítanak levelező osztályt.

Nógrádi G.—Csöndör L.

gyorsan döntő önálló vezetés érhet el.Hamis érv. A gazdasági kibontakozást nem a kollektív szerződés megléte akadályozza. A kollektív szerződés a Munka Törvénykönyvébe lévő hézagokat pótolja, az abban lévőket pontosítja és egyértelműbbé teszi!A kollektív szerződés megszűnése után az érdek- képviseletek milyen eszközzel kényszerítsék ki alapvető jogaikat?A kollektív szerződés híján garantálható-e a munkavállalók foglalkoztatás; egzisztenciális biztonságának minimuma?Nem garantálhatok! Jogi formula hiányában nem maradnak meg azok a szociális támogatások, melyekre a nehezedő életkörülmények miatt egyre nagyobb szükség van. Felháborító, hogy a kormány a bizalmiak egyetértési jogát is száműzni akarja az érdekvédelem kelléktárából.Ha a munkavállalók képviselőjét ki lehet zárni a döntésekből, mi marad a dolgozók csoportjának?Egyáltalán mi szükség van a szakszervezetre?A szakszervezeti mozgalom válságban van, többek között az érdekvédelem egy. értelmű vállalásának hiánya miatt is.A szakszervezeti jogok további csorbítása a többmilliós létszámú mozgalom lejáratását vonja maga után.
Amrik Ákos
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HÍREK
A III. SZ. bányaüzemben 

16-án és 17-én kerül sor az üze
mi vájárvetélkedore az FMKT 
munkabizottság szervezésében.*

A MELYSZINT Il-es Szalai 
András KlSZ-alapszervezet ki
rándulást szervez november 25- 
én. pénteken a területükön 
dolgozó fiatalok és volt KISZ- 
tagok részére Somberekre. A 
sörkóstoláson, és a tekézésen 
kívül a társaság „összerázása” 
az elsődleges feladat.*

A III. SZ. bányaüzem KISZ- 
bizottsága mellett működő ve
zetői munkabizottság november
26-án, szombaton rendezi meg 
harmadik alkalommal az „Állj 
közénk!” című iskolák közöt
ti, helytörténeti vetélkedőjét. A 
vállalat által patronált 12 isko
lában a felhívást pozitívan fo
gadták. *

A III. SZ. bányaüzem tömeg
sport bizottsága egy csapattal 
vesz részt november 25—27-ig, 
az országos szintű Pannon Ku
pa teremlabdarúgó tornán.

F. J.
<

Némi késéssel, de 
október elején 
megkezdődött a 
vállalati sakkbaj
nokság őszi sze
zonja. A bajnoki

__  címért versengő 6
csapat újabb két

fordulós körmérkőzést játszik 
és várhatóan decemberben dől 
majd el a végső helyezések 
sorsa. .

Az őszi szezonban ezideig kü
lönösebb meglepetés nem szü
letett és, bár akad még néhány 
elhalasztott mérkőzés, az már 
teljesen bizonyosnak látszik, 
hogy az első hely sorsa — 
csakúgy, mint a focistáknál — 
a IV. üzem „A” és a Szolgál
tató között dől el. Jelenleg a 
vesztett pontok tekintetében a 
petőciek állnak jobban, ám 
szorosan a nyakukon ott van
nak Soltiék. E két csapat ki
emelkedik a mezőnyből, a har
madik helyért viszont nagy 
harc várható az V. üzem és a 
IV. üzem „B” között.

Egyéniben Solti István (Szol
gáltató üzem) vezet Dzserdzsosz 
Vaszilisz (Szolgáltató üzem) 
előtt, míg a harmadik helyen 
Sámuel József (IV. sz. bánya
üzem „A”) áll.

Pannon Kupa ’88
November 26-27- 
én a KISZ Pécs 
Városi Bizottsá
ga szervezésében 
nagyszabású te
remlabdarúgó tor
nát rendeznek. A 
mérkőzéseket a

Városi Sportcsarnokban, az 
ANK tornacsarnokában, a Ko
marov Gimnázium, valamint az 
508-as sz. Ipari Szakmunkás- 
képző Intézet tornatermeiben 
játszók, méghozzá tekintélyes 
pénzdíjakért.

A díjalap 70 000 forint, amely
ből 40 ezer a győztes csapat 
markát üti majd. A küzdelmek 
26-án körmérkőzéssel kezdőd
nek és a csoportok első két 
helyezettje folytatja majd a 
versengést már kieséses rend
szerben. A csoportharmadikak 
az úgynevezett vigaszágra ke
rülnek és az ANK Kupáért ját
szanak majd, ahol az első hely
ért 4500 forint jár.

Vállalatunkat a nagyszabású 
rendezvényen hat együttes kép
viseli: a III., az V. sz. bánya
üzemek, a Szolgáltató üzem, az 
Anyagosztály és a Szálló csa
pata mellett nevezett az Aradi 
Törekvés is, amely a MEV-nél 
dolgozó, szállón lakó romániai 
magyarokból szerveződött.

Boogie-woogie
a küzőtéren

A vállalati KISZ-bizottság és 
a Quadró tánccsoport szerve
zésében nagyszabású modern 
táncbemutató lesz november Iá
én a Városi Sportcsarnokban.

A látványos programban fel
lépnek a műfaji honi művelői
nek a legjobbjai, így a leg
utóbbi Ki Mit Tud győztesei, 
az utóbbi évek világbajnoksá
gainak nem egy, döntőbe ju
tott résztvevője és a franciaor
szági vb-re készülő magyar vá
logatott.

A 18.00 órakor kezdődő két
órás gálaműsorban discótánc, 
dance show, Stepp, boogie-woo
gie és rock and roll kategóriá
ban láthatnak látványos bemu
tatót az érdeklődők.

A hazánkban eddig párját rit
kító eseményre 60 forintos egy
ségáron válthatók jegyek a 
helyszínen.

Kosárlabda Labdarúgás
Tavaszi színek, Őszí fényben Petőcre került a Bányász KupaAz őszi szezonra valósággal újjá született a vállalati kosárlabda- csapat, hiszensorozatban nyeri a mérkőzéseit a városi bajnokságban. Október elején az örök rivális DÉV ellen nyertek 63-59 arányban, majd egy héttel később a tabellán pontveszteség nélkül álló Volán ellen léptek pályára.A közlekedésiektől tavasz- szal — igaz a mieink számára rendkívül szokatlan szabadtéri pályán — súlyos

Az 1988. évi Bányász Kupa 
lőversenyről

A kispuska ver
senyben 5 csapat 
indult: ÉDÜ, Szol
gáltató üzem, IV. 
sz. bányaüzem, 
V. sz. bánya
üzem, Kutató
mélyfúró üzem.

Az ÉDÜ ismét biztosan nyert 
2106 körrel. 2. a Szolgáltató 
2040, 3. az V. sz. bányaüzem 
2037, 4. a IV. sz. bányaüzem 
2121, 5. a Kutató-mélyfúró üzem 
1943 körrel.

Az egyéni győztes Szigeti Jó
zsef (EDÜ) lett 722 körrel, 2. 
Dömötör Ferenc (V. sz. bánya
üzem) 704, 3. Acs László (ÉDÜ) 
698 körrel. Harminc fő indult 
a versenysorozaton. Üj tehetség 
Varga Imre (Szolgáltató üzem) 
és Lázár László (IV. sz. bánya
üzem) személyében került fel
színre.

A nők versenyében csupán 4 
csapat indult: ÉDÜ, Szolgálta
tó üzem, V. sz. bányaüzem és 
a Kutató-mélyfúró üzem. Itt is 
az ÉDÜ fölénnyel zárta a ver
senysorozatot 1986 köregység
gel, 2. a Szolgáltató üzem 1757, 
3. az V. sz. bányaüzem 1568, 4. 
a Kutató-mélyfúró üzem 663 
köregységgel.

Az egyéni győztes Tarjányi 
Sándorné (ÉDÜ) G90 körrel, 2. 
Vörös Zsuzsa (ÉDÜ) 662, 3. Ra
goncsa Jánosné (Szolgáltató 
üzem) 649 körrel. Tizenhét fő 
indult a versenyen. Üj tehet
ség nem merült fel, új lövőnek 
számit a Kutató-mélyfúró kí
sérleti csapata, Varga Mónika 
(V. sz. bányaüzem), Laboda 
Zoltánné (Szolgáltató üzem).

Hétről hétre mérkőzéseket játszik vállalatunk női asz
talitenisz csapata a Pécs város és városkörnyéki má
sodosztályú csapatbajnokság Elekes csoportjában. A 
Horváth Tiborné (V. sz. bányaüzem), Simon Lászlóné 
(Kutató-mélyfúró üzem), Tukora Istvánná (Központ) 
összeállítású együttes egyre jobb formába lendül. A 
nyitó mérkőzésen ugyan vereséget szenvedtek a Len
dület I. ellen, de ezt követően legyőzték a Lendület 
II., majd a Somogy Bányatelep csapatát. A negyedik 
fordulóban csak óriási küzdelemben 5-4 arányban ma
radtak alul a toronymagas esélyes bajnokjelölt Spar- 
tacussal szemben. Felvételünk — melyen Horváth 
Tiborné látható — ezen a mérkőzésen készült.

Csöndör László felvétele

vereséget szenvedtek, most azonban sikerült a visszavágás. Méghozzá alaposan, hiszen Lovasék 20 ponttal verték a bajnokesélyest. Ezek után már nem volt meglepő, hogy a POTE ellen is nyertek a mieink, méghozzá 60-40 arányban.A csapat erősödött tavaszhoz képest, annak ellenére, hogy Krizmanics Ferenc az egyik standard játékos bevonult és nem játszhat. A régiek: Jakabos, Egri, Cselei, Barna, Lovas, Orosz és Balassa mellé két új játékos jött: Szabó Jenő és Tóth Géza.

A pisztoly lóversenyben 4 
csapat indult: ÉDÜ, Szolgálta
tó üzem, Kutató-mélyfúró üzem, 
V. sz. bányaüzem.

Nagyarányú édüs győzelem 
2116 köregységgel, 2. Szolgál
tató üzem 1907, 3. Kutató-mély
fúró üzem 1880, 4. V. sz. bá
nyaüzem 1566 köregységgel.

Az egyéni győztes a várako
zásnak megfelelően Somogyi 
György (ÉDÜ) 742 körrel, 2. 
Herr László (ÉDÜ) 727, 3. Bra
dits László (Szolgáltató üzem) 
705 körrel. Huszonhat fő indult 
a versenyen. Üj tehetség nem 
került felszínre. Üj lövőnek 
számított Komár Mihály (V. sz. 
bányaüzem) és Haraszti Zsolt 
(Kutató-mélyfúró üzem).

Hír szerint változás várható 
a férfi kispuska versenyszám
ban az 1989-es évben. Ekkor 
ugyanis három testhelyzet! ver
senyben kívánja megrendezni 
a dorogi csapat az országos 
döntőt. Nekünk is vissza kell 
térni a régebbi, hagyományos 
3 testhelyzetű versenyhez a Bá
nyász Kupában. Ez a verseny
zési forma még jobban meg
különbözteti a lövőket a pont
egységben egymástól. A gya
korlatból is kiestünk. Keresni 
kell az olyan lövőket, akik haj
landók azért munkálkodni, hogy 
ebben a versenyformában is 
szinten maradjunk. Erre idő 
van, hisz az újabb versenyévad 
1989 áprilisában kezdődik. A 
női puska és a pisztoly ver
senyszámban nem kívánunk 
változtatni.

Varga Béla

Az utóbbi két évvel ezelőtt még az NB I-ben szórta a kosarakat és személyében nem csupán egy ponterős játékos épült be az együttesbe, hanem „maga. sodott” is a csapat, ami a palánkról lepattanó labdák megszerzésénél sokat nyom a latba.Tíz forduló után nyolc győzelemmel jelenleg a második helyen állnak a mieink, ám bajnokok csak akkor lehetnek, ha nem szakad meg a nagyszerű őszi sorozat és a Volán is „megbotlik” egyszer.
Nógrádi G.

A társadalmi-
munka
jutalma
Becsben jártak...A III. sz. bányaüzem KISZ-bizottsága háromnapos bécsi utat szervezett október 21—23. között, melyen jutalomként 40 fő vehetett részt. Ennek költségeit a szerződéses közösségi munkavállalásból befolyt pénzösszegből fedezte a KISZ-szervezet. Erről ad tájékoztatást Farkas Gábor, az üzemi KISZ-bizottság titkára.— A szerződéses közösségi munkavállalásnak a bevezetésében és megvalósításában vállalati szinten úttörő szerepet vállaltunk ezelőtt három éve. Ehhez az üzem gazdasági vezetésében partnerekre találtunk, s továbbra is szeretnénk keresni azokat a lehetőségeket, amelyek mindkét fél számára előnyösek. A szerződéses közösségi munkavállalásban két lehetőség van a befolyt pénzösszeg felhasználásával kapcsolatban. Az egyik az, hogy a befolyt pénzösszeg 40 százalékát közösségi célokra fordítja a KISZ-bizottság, míg a többit kifizeti munkadíjként az egyéneknek. Ezt követtük két éven keresztül, s nem is volt gondunk a társadalmi munkára való szervezéssel, mivel itt az egyén is „jól járt”. Ebben az évben az szja bevezetésével megváltozott ez a helyzet. így a KISZ-bi- zottság egyetértésével a másik alternatívát választottuk a befolyt pénzösszeg felhasználására. Ez abból állt, hogy ha a teljes pénzösszeget közösségi célokra használjuk fel, akkor adó- mentességet élvezünk. Ekkor született meg az ötlet, hogy háromnapos bécsi utat szervezzünk a szerződéses közösségi munkavállalásban résztvevők részére, a teljes utat a KISZ-bizottság azoknak fizette ki, akik legalább öt műszakkal rendelkeztek a társadalmi munkaakcióban Orfűn, a többieknek pedig műszakarányo. san járult hozzá a részvételi díjhoz, amely személyenként 5600 forint volt.

Franyó J.

Felvételünkön a bajnok IV. sz. bányaüzem „A” csapata 
látható. A felső sor balról jobbra: Kovács Zoltán, Szűk 
Ferenc, Kovács László. Guggolnak: Fehér Csaba, Fe
kete Miklós, Fatér János. A képről hiányzik Dobokai 

Csöndör László felvételeZoltán és Belső- Jenő.A IV. sz. bányaüzem „A” csapatának sikerével zárult az idei Bányász Kupa vállalati kispályás labdarúgóbajnokság. Az utolsó fordulóban előbb a Szolgáltató üzem csapata lépett pályára a Kutató-mélyfúró együttese ellen és hatalmas küzdelemben 6-6 arányú döntetlent ért el. A szolgáltatósok pontvesztésével már csak matematikai esélyük maradt a bajnoki címre, hiszen a petőcieknek már egy hétgólos vereség is az első helyet jelentette volna. Ehhez persze — a jelenlegi erőviszonyok ismeretében — csoda szükségeltetett volna, méghozzá a nagyobbik fajtából.Amíg viszont a szolgáltatósok a csodára vártak, aIV. üzemiek szüntelen szorgoskodtak. A meccs végére össze is hozták a hét gólt. A két félidős örömfoci végére ugyanis ennyit „rámoltak” az Öntöde hálójába. Egyet ugyan ők is kaptak, de ez még pgy kis csodára sem volt elég.Vitathatatlanul a legjobb csapat nyerte el a bajnoki címet, hisz két kisiklástól
Moszkvától Szöulig - nosztalgiával
Olimpiai vetélkedő a SágváribanBizony némi nosztalgiával gondol az ember arra, hogy néhány évvel ezelőtt egy-egy elméleti sportvetélkedőn némely üzemünk a bőségnek olyan zavarával küzdött, hogy három csapatot is indított á versenyben.Az idei sportvetélkedőn viszont már csupán hat háromfős team mérte össze a tudását. Szóval az érdeklődés enyhén szólva mérsékeltnek volt mondható, annak ellenére, hogy az első három helyezett jogot szerzett a városi döntőn való indulásra.A kérdések — melyek többsége a legutóbbi három nyári olimpia eseményeire vonatkoztak — nem kevés fejtörést okoztak a résztvevőknek. A totó kitöltése többnyire könnyen ment, ám a rébuszok, vagy a „ka

eltekintve az egész évben nagyszerűen szerepeltek.A legkellemesebb meglepetést a Szolgáltató érett, ötletes, gólratörő játéka jelentette. Megérdemelten szerezték meg az ezüstérmet.Az V. sz. bányaüzem csapata biztosan szerezte meg a harmadik helyet, annak ellenére, hogy enyhén szól. va változó teljesítményt nyújtott, ősszel például legyőzték a Szolgáltatót és a IV. üzemet is, de nem bírtak az Anyagosztállyal és kikaptak a Kutató-mélyfúró csapatától.A Bányász Kupa negatív szenzációját a Kutató-fejlesztő üzem szolgáltatta. Sorozatos meg nem jelenés miatt ki kellett zárni őket a küzdelemsórozatból, így ők jövőre a „B” csoportban szerepelnek majd.A vállalati kispályás labdarúgó-bajnokság „A” csoportjának végeredménye:
1. IV. ü'. „A” 12 10 — 2 48-19 20
2. Szolgáltató 12 8 2 2 40-26 18
3. V. üzem 12 7 2 3 33-18 16
4. Kut.-mf. 12 6 2 4 31-28 14
5. Anyagoszt. 12 4 3 5 26-26 11
6. Öntöde 12 2 1 9 17-35 5
7. Kut.-fejl. törölve

N.. G.

kukktojás” feladatok már nagyobb gondot jelentettek.A legmagasabb pontszám eléréséhez némi sakkérzék is szükségeltetett, hiszen egy hatvannégy négyzetből álló ábrán kellett lóugrásban haladni úgy, hogy minden mező egy-egy betűjéből végül is kilenc, népszerű sportág neve kerekedjen ki.A pergő ritmusú vetélkedőn fontos szerepet kapott a video is. A mindvégig rendkívül izgalmas versenyen végül is az utolsó feladat döntött. Az első helyen a Kutató-mélyfúró üzem együttese végzett, mindössze egy ponttal előzték meg az ÉDÜ csapatát. A harmadik az, Anyagqsz- tály csapata lett, így ez a három együttes képviseli vállalatunkat a városi dön. tőben.
N. O.


